
Lühidalt
•  Tapal toimunud fi lmifesti-
vali „Kino maale“ parima ani-
mafi lmi auhinna pälvis Albu 
põhikooli laste töö „Tõnni elu-
muutus“, võidukas meeskonnas 
tegid kaasa Romi Tammleht, 
Chris Caspar Sommer, Mari-
Leen Talpas ja Agnete Viru, 
neid juhendas õpetaja Kersti 
Liivak. 

•  Väätsa prügila juhiks vali-
ti 15 kandidaadi seast Arctic 
Finland House’i tootmisjuht 
Alvar Jullinen.

•  Oktoobris valmis Kareda 
piirkonnas Öötla külas Soo-
muse tee pikkusega 0,2 km, 
mis oli aastaringselt läbimatu. 
Tööd maksid 8550 eurot ja neid 
teostas Järva vallavalitsuse tel-
limusel OÜ Mateko.  Oluliselt 
parendati Kaalepi küla tee lõiku, 
mis kevaditi oli läbimatu, töö 
teostajaks oli FIE Arvi Rohusaar 
ja see maksis 2950 eurot. 

•  OÜ Preesi puhastab Koigi 
piirkonnas teeääri võsast, töid 
tehakse Praljala, Rutikvere-
Kingu ja Sõrandu-Kellsaare 
teel. Palume liiklejatel olla tä-
helepanelik. 

•  Maanteeameti tellimusel 
paigaldatakse Piibe maantee 
51,5 kilomeetrile Käravete 
asulasse Jäneda poole enne 
Käravete silda liikluse rahus-
tamiseks kiirustabloo. 

•  Kolmapäeval, 14. novemb-
ril algusega kell 18 toimub 
Peetri külas kogukonna „Tur-
valine küla” ümarlaud. Kut-
sutud on kõik Peetri külas ja 
selle lähikonnas elavad inime-
sed. Kohal on politseinikud, 
päästjad ja Järva valla esindus. 
Otsime probleeme ja nendele 
lahendusi.

•  Koeru pensionäride seltsin-
gu KANARBIK juhatus annab 
teada, et Koeru piirkonna pen-
sionäride üldkoosolek toimub 
21. novembril kell 13 Koeru 
kultuurimajas. 
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Tuleva aasta kevadel 
alustab Paia ristis tööd 
Alexela tankla, mis 
valmib Alexela ja AS 
Johnny koostöös. Ob-
jekti ehitusluba on väl-
jastatud, ehitama hak-
kab Evicon OÜ. Uus 
tankla hakkab tööd 
pakkuma ligi paari-
kümnele töötajale, ko-
halikud talunikud saa-
vad võimaluse oma 
toodangut müüa.

AS Johnnyl, kellele kuulus 
varasemalt Favora tanklakett, 
endal enam ühtegi tanklat pole. 

Firma juhatuse liige Urmas 
Johanson teadis öelda, et Paia 
risti tankla ehitamise idee ula-
tub ajas tagasi aastasse 2005, 
kui fi rma ostis selle maatüki 
enampakkumisel Imavere val-
lalt. „Ostu järel alustati kohe 
ka detailplaneeringuga, kuid 
masu saabudes projekt peatati. 
Ajutiselt,“ ütles ta. „Alles nüüd, 

poolteist aastat tagasi tõusis 
oluliselt paranenud majanduse 
tingimustes Paia risti tankla ra-
jamine taas päevakorda.“

Kütuse jaeturul on Alexela 
tegutsenud 25 aastat. Selle aja 
jooksul on ettevõte rajanud 
oma tanklad kõikjale üle Ees-
ti. Ka Tallinna–Tartu maan-
tee ääres on juba mitu Alexela 
tanklat (tööd jätkab ka Imave-
res Kaare tee 2 asuv tankla), 
kuid nii suure magistraali äärde 
mahub neid ka Paia risti tankla 
järel veel. 

Nagu kõigi kaubandusasu-
tuste, nii ka tanklate puhul on 
hea asukoht edu pant. „Paia ris-
tis on plaanis ära kasutada kõik 
võimalused, mida suurepärane 
paiknemine tiheda liiklusega 
magistraali ääres endaga kaasa 
toob,“ ütles Johanson. Auto-
omanikud saavad tankida ta-
vapärase bensiini ja diiselkütuse 
kõrval ka LPG-d ning CNG-d. 
Samuti on olemas kõik tavapä-
rased tanklateenused koos auto 
selvepesulaga. „Oma koha leiab 
siin kindlasti ka pakiautomaat. 
Veokijuhtide paremaks teenin-
damiseks on hoonesse rajatud 
kaks dušši ja 12 parklakohta 

veokitele. Tavaparkla mahutab 
95 sõiduautot.“

Johanson lubas, et tankla juu-
res asuva mugavuspoe sortimenti 
hakkavad täiendama ka kohalike 
tegijate tooted, mis, pidades sil-
mas nii sise- kui ka välisturistide 
soove ja vajadusi, võiksid anda 
poele lisaväärtust. „Alexela me-
nüüs jäävad kindlasti alles ju-
ba ennast tõestanud klassikud: 
kvaliteetne kohv, karastusjoogid, 
burgerid, hot-dog'id, värsked saia-
kesed ja palju muud maitsvat,” 
kinnitas Johanson.

Lisaks kiiremat kehakinni-
tust pakkuvale mugavuspoe-
le rajatakse tankla juurde ka 
90-kohaline söögikoht neile, kes 
soovivad teel olles korralikult 
aja maha võtta. Selle söögiko-
ha eesmärk on Johansoni sõnul 
pakkuda maitsvaid ja tervislikke 
päevapakkumisi ning lisaks a’la 
carte menüüd. Menüü koosta-
misel ei jää tähelepanuta ka 
lapsed. Tööle asub oma pagar-
kondiiter. „Plaanis on avada ka 
talukauba müügilett, kus vara-
kevadest hilissügiseni saavad 
kohalikud talunikud mööduja-
tele oma toodangut pakkuda,“ 
ütles Johanson.  

Paia risti kerkib Alexela tankla 

Augustis tutvustas Urmas Johanson Paia risti tankla 
ehitamise plaane ka Imaveret väisanud riigihalduse 
ministrile Janek Mäggile. Arnika Tegelmann
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Enampakkumise teade
Järva vald müüb järgmised korteriomandid: 
1. Albu külas, Männi vkt 8-11, kinnistu nr 2355336, katastritun-

nus 12901:003:0177, eluruumi pind 78,9 m2, alghinnaga 300 eurot;
2.Albu külas, Männi vkt 8-17, kinnistu nr 2355936, katastritunnus 

12901:003:0177, pindala 78,8 m2, alghinnaga 300 eurot;
3. Ahula külas, Vahtrapuu-7, kinnistu nr 3056636, katastritunnus 

12902:003:0334, eluruumi pind 51,5 m2, alghinnaga 500 eurot.
Enampakkumise viis on kirjalik enampakkumine;
tagatisraha suurus on 50 (viiskümmend) eurot iga korteriomandi kohta;
osalustasu on 5 (viis) eurot iga korteriomandi kohta;
kõik vara omandiõiguse üleminekuga seotud kulub kannab ostja;
ostuhind tasutakse täies ulatuses enne vara üleandmist ostjale;
pakkumiste esit amise  tähtaeg on 29.11.2018 kell 12:00.
Iga müügiobjekti kohta tuleb esitada pakkumine eraldi.

Tagatisraha ja osalustasu tuleb tasuda iga müügiobjekti kohta 
eraldi maksena avalduse esitamise tähtajaks Järva vallavalitsuse 
arveldusarvele SEB Pank EE211010702000622006 või Swedbank 
EE222200001120105842. 

Makse teostamisel tuleb märkida selgituseks müügiobjekti ni-
metus ja/või katastritunnus. 

Enampakkumisel ostuõiguse omandanud isiku makstud tagatis-
raha arvestatakse ostusumma sisse, teistele osavõtjatele tagatisraha 
tagastatakse. Makstud tagatisraha ei tagastata isikule, kes hoidub 
lepingu sõlmimisest kõrvale. Osalustasu ei tagastata.

Pakkumisega koos tuleb esitada maksekorralduse koopia.
Pakkumised tuleb kirjalikult a llkirjastatult esitada Järva vallava-

litsusele aadressil Pikk tn 56 Järva-Jaani alev 73301 Järva maakond 
või digitaalselt allkirjastatult aadressil info@jarva.ee. Pakkumise 
pealkirjas peab sisalduma müügiobjekti nimetus ja katastritunnus 
ning sõna „Pakkumine“.

Pakkumiste esitamise  tähtaeg on 29.11.2018 kell 12:00.
Küsimused ja info: e-post kuldar.tammik@jarva.ee, telefon 553 3988

Jõustub rahvastikuregistri 
seaduse muudatus

1. jaanuarist 2019 jõustub rahvastikuregistri seaduse muudatus, 
mis puudutab inimesi, kelle elukoht rahvastikuregistris on ainult 
kohaliku omavalitsuse täpsusega. See tähendab, et inimeste eluko-
haks on märgitud Järva vald. 2018. aasta jooksul tuleb neil inimestel 
esitada vallavalitsusele oma elukoha täpne aadress. 

See on väga oluline selleks, et ka edaspidi oleks võimalik kasutada 
mitmesuguseid omavalitsuse või riigi teenuseid (näiteks lasteaiakoht, elu-
kohast sõltuvad toetused, juhiloa pikendamine jms) ja osaleda valimistel.

Selline olukord, et registris on elukohana märgitud vaid Järva 
vald, on tekkinud sel põhjusel, et pärast kolimist ei ole inimene oma 
elukohaandmeid muutnud ja endise elukoha omanik on palunud 
omavalitsusel inimene oma korterist või majast välja registreerida. 
Uue rahvastikuregistri seadusega kaotavad omavalitsuse täpsusega 
elukohaandmed kehtivuse, mis tähendab, et pärast seda nende 
inimeste elukohaandmeid rahvastikuregistris enam pole.

Elukohaandmete uuendamine on lihtne ja selleks tuleb val-
lavalitsusele esitada elukohateade. Seda saab teha riigiportaalis, 
saata e-postiga või tavakirjaga või täita elukohateade vallavalitsuse 
teeninduskeskustes kohapeal. 

Kui te elate Järva vallas, aga täpseid elukohaandmeid ei ole võimalik 
esitada (nt pole üürilepingut ja omanik ei anna registreerimiseks nõus-
olekut), tuleb pöörduda Järva Vallavalitsuse teeninduskeskustesse. Vä-
lisriigis elades on elukohateade võimalik esitada ka Eesti välisesinduses.

Vajadusel saate oma andmeid kontrollida ja elukohateateid 
esitada Imaveres, Koigis, Peetris, Koerus, Järva-Jaanis, Arevetel ja 
Amblas tööpäeviti. 

Ametnikud teeninduskeskustes: Aere Pallo, telefon 389 7522 
(Imavere); Anne Uus, telefon 384 6433 (Koigi); Jaanika Aava, telefon 
384 9020 (Peetri); Elle Saks, telefon 384 6300 (Koeru); Inga Riik, 
telefon 386 3377 (Järva-Jaani); Ene Ott, telefon 382 0500 (Aravete); 
Tea Loodis, telefon 383 4038 (Ambla).

Esitades täpsed elukohaandmed, on võimalik saada ka uuel aastal 
soovitud teenuseid. Õige d andmed rahvastikuregistris annavad 
vallavalitsusele ülevaate, kus inimesed elavad, aidates paremini 
planeerida teenuseid ja võimaldades vajadusel inimesega paremini 
ühendust saada.

Enampakkumise teade
Järva vald müüb Imavere kü-

las asuvad järgmised elamumaa 
sihtotstarbega kinnisasjad: 

1. Kodunurme tee 1, kinnis-
tu nr 2189836, katastritunnus 
23401:005:0047, pindala 2228 
m2, alghinnaga 4456 eurot;

2. Kodunurme tee 3, kinnis-
tu nr 2189936, katastritunnus 
23401:005:0048, pindala 1878 
m2, alghinnaga 3756 eurot;

3. Kodunurme tee 4, kinnis-
tu nr 2190136, katastritunnus 
23401:005:0054, pindala 2119 
m2, alghinnaga 4238 eurot;

4. Kodunurme tee 5, kinnis-
tu nr 2190036, katastritunnus 
23401:005:0049, pindala 2145 
m2, alghinnaga 4290 eurot;

5. Kodunurme tee 7, kinnis-
tu nr 2189636, katastritunnus 
23401:005:0050, pindala 2233 
m2, alghinnaga 4466 eurot;

6. Kodunurme tee 10, kin-
nistu nr 2189436, katastritun-

nus 23401:005:0051, pindala 
2407 m2, alghinnaga 4814 eurot;

7. Nurme tee 1, kinnistu 
nr 2190636, katastritunnus 
23401:005:0059, pindala 2567 
m2, alghinnaga 5134 eurot;

8. Nurme tee 3, kinnistu 
nr 2190536, katastritunnus 
23401:005:0058, pindala 3060 
m2, alghinnaga 6120 eurot;

9. Nurme tee 6, kinnistu 
nr 2190436, katastritunnus 
23401:005:0057, pindala 3109 
m2, alghinnaga 6218 eurot.

Enampakkumise viis on kir-
jalik enampakkumine;

tagatisraha suurus on 500 (viis-
sada) eurot iga kinnisasja kohta:

osalustasu on 50 (viisküm-
mend) eurot iga kinnisasja kohta;

kõik vara omandiõiguse ülemi-
nekuga seotud kulub kannab ostja;

ostuhind tasutakse täies ula-
tuses enne ostu-müügi lepingu 
sõlmimist;

enampakkumises võivad 
osaleda ainult füüsilised isikud;

iga müügiobjekti kohta tuleb 
esitada pakkumine eraldi.

Enampakkumisel osaleja 
peab enne pakkumise tege-
mist kinnisasja looduses üle 
vaatama ja tutvuma müüdava 
objekti kohta Maa-ameti kaar-
dirakenduses avaldatud infoga, 
sh kitsenduste kaardil kajastuva 
infoga. Kinnistuteni on ehitatud 
ühisveevärk ja- kanalisatsioon 
ning elektrivõrk. Kinnistutel 
puuduvad elektrivõrgu liitu-
mislepingud.

 Tagatisraha ja osalustasu 
tuleb tasuda iga müügiobjekti 
kohta eraldi maksena avalduse 
esitamise tähtajaks Järva vallava-
litsuse arveldusarvele SEB Pank 
EE211010702000622006 või Swe-
dbank EE222200001120105842. 

 Makse teostamisel tuleb mär-
kida selgituseks müügiobjekti ni-

metus ja/või katastritunnus. 
 Enampakkumisel ostuõiguse 

omandanud isiku makstud taga-
tisraha arvestatakse ostusumma 
sisse, teistele osavõtjatele taga-
tisraha tagastatakse. Makstud 
tagatisraha ei tagastata isikule, 
kes hoidub lepingu sõlmimisest 
kõrvale. Osalustasu ei tagastata.

Pakkumisega koos tuleb  esi-
tada maksekorralduse koopia.

Pakkumised tuleb kirjalikult 
allkirjastatult esitada Järva vallava-
litsusele aadressil Pikk tn 56 Järva-
Jaani alev 73301 Järva maakond  
või digitaalselt allkirjastatult aad-
ressil info@jarva.ee. Pakkumise 
pealkirjas peab sisalduma müügi-
objekti nimetus ja katastritunnus 
ning sõna „Pakkumine“.

Pakkumiste esitamise täht-
aeg on 15.11.2018 kell 12:00.

Küsimused ja info e-post 
kaido.krause@jarva.ee telefon 
55514966

Volikogus
11. oktoobri istung 
Järva-Jaanis

• Järva valla arengukava aasta-
teks 2018–2025 oli 2. lugemisel. 
Vallavanem Rait Pihelgas andis 
ülevaate eelnõust ja sisse viidud 
muudatusettepanekutest ning va-
bandas, et kaks arengukava ette-
panekut, mis olid tehtud Kalju 
Kertsmiku poolt, ei läbinud kor-
rektselt menetlust vallavalitsuses 
ega ka komisjonis. Eelnõus on ka 
täpsustatud arengukava seotust 
ühinemislepinguga.  

Vello Teor soovis teada, kui-
das on arengukavas kajastatud 
endise Koeru valla investeerin-
gute projektid. Pihelgas selgitas, 
et mõistlik oleks ühinemisle-
ping avada ja sinna viia sisse 
Koeru investeerimisobjektid. 
Arengukavas ei ole kajastatud 
ühtegi investeeringuprojekti. 

Neli muudatusettepanekut, 
mis arengukavasse sisse viidi, 
pandi hääletusele paketina.

Need olid vabanemine 
mittevajalikust varast (sh nii 
kinnisvara kui ka vallasvara), 
olemasolevale kinnisvarale uue 
otstarbe leidmine; turvalise elu-
keskkonna tagamine, sh tur-
valine liiklemine; veeteenuse 
rajatiste arendamine ja kiire 
internetiühenduse võimaluste 
loomine. Nende poolt hääleta-
sid kõik volikogu liikmed.

Hääletusele pandi  muuda-
tusettepanek koolivõrgu üm-
berkorraldamisest, sh 2020. 
aastaks korraldatakse ümber 
gümnaasiumihariduse andmine 
Järva valla koolides, eesmärgiks 
kvaliteetse gümnaasiumihari-
duse andmine. Selle poolt hää-
letas viis ja vastu 16 volinikku.

Volinike toetust ei leidnud ka 
ettepanek gümnaasiumi avami-

sest 2021. aastal, kui valla güm-
naasiumi 10. klassi soovib minna 
kahe paralleelklassi jagu (60) õpi-
lasi – selle poolt oli kaks, erapoo-
letu üks ja vastu 18 volinikku. 

Volikogu esimees Jüri Ell-
ram tegi ettepaneku kehtestada 
määrus koos tehtud muudatu-
sega. Ester Valdvee esitas val-
lavolikogu esimehele kirjaliku 
ettepaneku nimelise hääletuse 
läbiviimiseks.  

 Järva vallavolikogu kehtestas 
„Järva valla arengukava 2018– 
2025“, mille poolt hääletasid  13 
volikogu liiget: Arvo Imsi, Rün-
no Lass, Harri Lepamets, Lea 
Traks, Eve Okas, Getter Klaas, 
Priit Seire, Arvi Luuk, Teet Kal-
lakmaa, Kalju Kertsmik, Külvar 
Mand, Jüri Ellram, Ahti Karon. 
Määruse vastu hääletasid 8 vo-
likogu liiget: Elmar Luha, Ester 
Valdvee, Arto Saar, Annika Aa-
va, Himot Põldver, Riho Sepp, 
Margus Vaas, Vello Teor. 

 • Järva valla eelarvestra-
teegia aastateks 2018–2022, 2. 
lugemine lõppes samuti selle 
vastuvõtmisega, enne mida esi-
tas Ester Valdvee vallavolikogu 
esimehele kirjaliku ettepaneku 
nimelise hääletuse läbiviimi-
seks. Järva vallavolikogu kehtes-
tas „Järva valla eelarvestrateegia 
aastateks 2018– 2022“.  Määru-
se poolt hääletasid 13 volikogu 
liiget: Arvo Imsi, Rünno Lass, 
Harri Lepamets, Lea Traks, 
Eve Okas, Getter Klaas, Priit 
Seire, Arvi Luuk, Teet Kallak-
maa, Kalju Kertsmik, Külvar 
Mand, Jüri Ellram, Ahti Karon. 
Määruse vastu hääletasid 8 vo-
likogu liiget: Elmar Luha, Ester 
Valdvee, Arto Saar, Annika Aa-
va, Himot Põldver, Riho Sepp, 
Margus Vaas, Vello Teor. 

• Jüri Ellram andis teada, et 
on võimalik kandideerida Pärnu 

Maakohtu rahvakohtunikeks, Jär-
va vald saab üles seada neli kan-
didaati. Jüri Ellram tegi volinikele 
ettepaneku esitada kandidaadid 
novembrikuu volikogu istungile.  

25. oktoobri istung Koerus

• Vallavolikogu esimees Jüri 
Ellram kandis ette vallavalitsuse 
viimase seisukoha eelnõu „Et-
tepanek haldusüksuste piiride 
muutmiseks“ kohta. Selleks, et 
Järva vallavolikogu saaks kujun-
dada seisukoha volikogu otsuse 
eelnõule, koostab Mihkel Laan 
Cumulus Consulting OÜ-st 
halduspiiri muutmise analüüsi. 
Analüüs valmib detsembrikuus. 
Sellest tulenevalt on vallavalitsuse 
ettepanek katkestada eelnõu lu-
gemine teist korda ning vastavalt 
Järva vallavolikogu töökorrale 
määrab volikogu tähtaja, millal 
tuleb eelnõu uuesti arutusele vo-
likogu istungil. Lisaks eelnevale 
esitasid kodanikud pöördumi-
se, milles oldi vastu seitsme küla 
ja kahe aleviku liitumisele Tapa 
vallaga. Sellele pöördumisele 
oli alla kirjutanud 284 inimest. 
Pöördumisele koguti allkirju 19. 
septembrist kuni 12. oktoobrini. 
Pöördumisele olid alla kirjuta-
nud paljud noored pered. Ligi-
kaudu nelikümmend isikut olid 
samad, kes olid varasemalt alla 
kirjutanud haldusüksuse piiride 
muutmise ettepanekule.

Vello Teor andis teada, et 
isikud, kes olid alla kirjutanud 
haldusüksuse piiride mittemuut-
misele, olid osaliselt teistest kü-
ladest ja asjakohaseid allkirju oli 
ligikaudu 149. Samas oli ta seisu-
kohal, et vajalik oleks korralda-
da rahvaküsitlus. Samal teemal 
avaldasid arvamust Riho Sepp, 
Annika Aava ja Harri Lepamets.

Ahti Karon tegi ettepaneku 

katkestada esimene lugemine 
teist korda ja tulla selle teema 
juurde 2019. aasta esimesel 
poolaastal tagasi. Vajadusel 
korraldatakse rahvaküsitlus.

Rait Pihelgas lisas, et uuringu 
valmides läheb teema uuesti kõi-
kidesse volikogu komisjonides-
se, toimub analüüs, uuringu tu-
lemused avalikustatakse, uuring 
peaks valmima detsembrikuus.

Ellram tegi ettepaneku kat-
kestada eelnõu lugemine teist 
korda ja jätkata eelnõu lugemist 
23. mail 2019, volinikud olid 
selle poolt.

• Volikogu suunas valla lisa-
eelarve teisele lugemisele.

• Teisele lugemisele suunati 
ka eelnõu hoolekogu moodus-
tamise korrast ja töökorrast  
ning  mittetulunduslikule te-
gevusele toetuse andmise kord.

• Andrus Mikson selgitas, 
miks oleks Järva vallal vaja 
laenu võtta. Laenu võtmine on 
seotud investeerimistegevuste-
ga. Laen võetakse välja vastavalt 
hanke tulemustele ja vajadusele.

17 poolthäälega (1 vastu, 1 
erapooletu) otsustas volikogu 
võtta Järva vallale laen kuni 1 
800 000 eurot 120 kuuks, taga-
simaksmisega alates 1.01.2020. 
Laenulepingu, mis peab või-
maldama laenulimiidi mitte-
täielikku kasutamist, sõlmib 
Järva vallavanem.

• Volikogu otsustas anda 
Riigi Kinnisvara AS-ile  üürile 
mitteeluruumid aadressil Paide 
tee 5 Koeru alevikus, kuna soov 
on rajada sinna Politsei- ja Pii-
rivalveameti konstaablipunkt.

• Volinikud olid selle poolt, 
et algatada Järva valla ühisvee-
värgi ja -kanalisatsiooni aren-
damise kava hange.

• Kinnitati Imavere Päeva-
keskuse hoolekogu koosseis.
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HELLE SALUM

teede spetsialist

Järva vald moodustati en-
diste Albu, Ambla, Imavere, 
Järva-Jaani, Kareda, Koeru ja 
Koigi valdade ühinemisel. Ko-
halikke teid on Järva vallas ca 
800 kilomeetrit, teede talihool-
dust teostatakse sellest ca 600 
kilomeetril. 

Vald on jagatud neljaks 
piirkonnaks: Albu-Ambla, 
Järva-Jaani–Kareda, Koeru ja 
Imarvere–Koigi, kus igapäevast 
tööd korraldavad piikonnaju-
hid. Piirkonna talihooldustöid 
juhivad igapäevaselt samuti ne-
mad, järelevalvet teostab teede 
spetsialist koostöös piikonna-
juhiga. 

Teede talihoolduspiirkon-
dade jaotuse aluseks on võe-
tud endiste valdade piirid, 
mis omakorda on loogiliselt 
ja logistiliselt jaotatud alam-
piirkondadeks asulate ja kü-
lade järgi. Kõigis Järva valla 
piirkondades kehtivad teede 
talihooldustöödele ühtsed tin-
gimused ja nõuded vastavalt 
tööde tehnilisele kirjeldusele 
ja hankelepingule. 

Talihoolduse teostamisel 
kehtib põhimõte, et inimesed 
pääseksid liikuma. Teed, mida 
läbivad liinibussid hommikul 
ja mille ääres on bussipeatused, 
kooli ja lasteaia juurdepääsu-
teed, peavad olema lumest pu-
hastatud pool tundi enne kooli-
päeva algust ja ühistranspordi 
graafi kujärgsetel kellaaegadel. 

Järgmisena puhastatakse küla-
teed, seejärel külade ühendus-
teed ja erateed. 

Talihooldetööd teostatakse, 
kui koheva lumekihi keskmi-
ne paksus on 10 cm, sulalume, 
lörtsi või teel oleva lobjaka pak-
sus 6 cm. Tööde teostaja peab 
seda olenevalt piirkonnast tege-
ma 10–14 tunni (rasketes olu-
des 14–16 tunni) jooksul peale 
tuisu või lumesaju lõppemist, 
k.a nädalavahetused ja riiklikud 
pühad .

Raskete ilmaolude korral 
(katkematu lumesadu – vä-
hemalt 10 cm lund viie tunni 
jooksul või lumesadu 5 cm nel-
ja tunni jooksul koos tuulega 
puhanguti üle 8m/sek) peab 
töövõtja tagama tee läbitavu-
se sõiduautoga ja jalgsi kell 
7.00–10.00 ja 15.00–20.00, 
väljaspool neid kellaaegu on 
päevasel ajal erandkorras luba-
tud teede ajutine raskendatud 
läbitavus.

Kinnistu ligipääsuteedel 
toimub lumetõrje eratee pik-
kusest alates 50 m ning kellel 

on kehtiv jäätmehooldusleping 
talihoolduse perioodil (1. ok-
toobrist kuni 1. maini), v.a 
erandjuhud (vanurid, puudega 
inimesed). Erandjuhtudest pa-
lume teavitada piirkonnajuhti. 
Kinnistule mineva tee omanik, 
kelle kinnistul on jäätmehool-
dusleping, kuid lumetõrjet pole 
teostatud, peaks samuti pöör-
duma piikonnajuhi poole.

Kinnistute omanikud, kelle 
kinnistule suunduv tee pole 
sirgjooneline, peavad tee ää-
red tähistama, vastasel korral 
on töövõtjal õigus kinnistule 
mineva tee lumetõrjest keel-
duda. Töövõtja pole vastutav 
erateel lumetõrjega tekitatud 
kahju eest juhul, kui eratee 
omanik pole õigeaegselt in-
formeerinud traktoristi või 
märgistanud teeäärseid isti-
kuid jne.

Valla asulate kortermajade 
esiste teede (v.a tänavad, mille 
ääres asuvad kortermajad) lu-
metõrje toimub korteriühistu 
või majaelanike tellimuse alusel.

Kui on probleeme, palume 

pöörduda oma piirkonna-
juhi poole ajavahemikul kell 
7.00–21.00. Tööde tehnilistes 
küsimustes ja kui vajate lisain-
formatsiooni, pöörduge palun 
teede spetsialisti Helle Salumi 
poole tel 5307 0303 või e-kir-
jaga aadressil helle.salum@
jarva.ee.

Kutsume üles kõiki valla ela-
nikke oma koduteid enne lume 
tulekut üle vaatama. Märgistage 
puutokkidega teede ääred, ee-
maldage tee kohalt oksad, mis 
on madalamal kui neli meetrit. 
Kui teede ääres on mõni suu-
rem kivi, känd või muu taoline 
objekt, mida lume alt ei märka, 
märgistage tokkidega ka need, 
et töövõtjal oleks kergem oma 
tööd teha ja keegi ei peaks kah-
ju kannatama.

Palume mitte peatada või 
muul viisil häirida lumetõrje 
teostamise ajal masinisti. Neile 
on kehtestatud tööde teosta-
miseks tehnilised ja ajalised 
tingimused, mida nad täida-
vad. Tehtud tööde üle teostab 
järelevalvet Järva vald. 

Valmistume teede 
talihooldeks üheskoos

Järvamaal on täiesti uue kortermaja ehitus harukordne, kuid 
Järva vallas Imaveres just seda plaanitaksegi: kerkima peaks 
21 korteriga korrusmaja, kuhu tuleb 6 kolmetoalist, 12 kahe-
toalist ja 3 ühetoalist korterit. 
Järva vallavolikogu esimees, varem Imavere valda juhtinud Jü-
ri Ellram ütles, et talle on juba 15 aastat selge – seda maja on 
vaja, sest ka Paides ja Türil pole piisavalt üüriturgu. Töökohti 
Imaveres jagub, kuid Imavere vallal polnud võimalusi maja 
ehitada. „Noor inimene tahab olla vaba, mitte panga ori,“ lau-
sus ta. „Ehitushinnad on aastatega kerkinud. Veel kolm-neli 
aastat tagasi rääkisime ehitushinnast 1100  eurot/m2, nüüd on 
see kerkinud 1650 euroni.“
Septembris algatatud detailplaneeringu järgi peaks maja ker-
kima Imavere külla Viljandi mnt 11 kinnistule umbes 
2500ruutmeetrisele alale. Ellrami sõnul tuleb detsembris esi-
tada taotlus Kredexi avatavasse vooru. „Ma ei näe ühtki takis-
tust, miks me sealt raha ei peaks saama,“ ütles ta.
Arhitekt Toivo Tammik (paremal) osaühingust AB Ansambel 
tutvustas oktoobris eskiisprojekti Imavere ja Koigi piirkonna 
juhile Kaido Krausele.

Piirkonnajuht (Albu-Ambla) 
 Kuldar
Tammik

553 3988 Kuldar.Tammik@jarva.ee

Piirkonnajuht 
(Imavere-Koigi) 

Kaido 
Krause

5551 4966 Kaido.Krause@jarva.ee 

Piirkonnajuht 
(Järva-Jaani–Kareda) 

Uku 
Talvik

5307 0895 Uku.Talvik@jarva.ee 

Piirkonnajuht (Koeru) 
Toomas 
Tammik

5307 1685 Toomas.Tammik@jarva.ee 

Tagaõued tehti korda
2017. aasta kevadel esitas AS 

Koeru Kommunaal SA Kesk-
konna Investeeringute Keskusele 
(KIK) veemajanduse programmi 
taotlused Koeru valla Vao asula 
ja Ervita asula reoveepuhastite 
rekonstrueerimiseks. Et mõle-
mad taotlused rahuldati, said 
tööd selle aasta mais alata.

Koeru Kommunaali juhatuse 
liige Andreas Sapas ütles, et Vaol 
maksid tööd kokku  123 725,80 
eurot, millest KIK fi nantsee-
ris projekti abikõlblikke kulu-
sid summas 67 509,40 eurot ja 
omaosalus oli 56 216,40 eurot.

„Rekonstrueeriti olemasolev 
reoveepumpla ja lammutati reo-
veepuhastid koos tehnohoone-
ga, ehitati uus reoveepumpla ja 
-puhasti koos mudamahutiga, 
plasttorustike ja aiaga. Biotiigid 
puhastati ja ehitati väljavoolu- ja 
proovivõtukaev,“ selgitas Sapas. 

Ervital oli tööde kogumak-
sumus 133 511,42 eurot, millest 
KIK rahastas  abikõlblikke kulu-
sid 74 340,99 eurot, omaosalus 
oli 59 170,43 eurot. Sapas rõhu-
tas, et kuigi vee ja kanalisatsioo-
ni hind pole märgatavalt tõus-
nud, suutis ettevõte omaosaluse 
ehk ligi 115 000 eurot katta oma 

rahakotist. „Ervital rekonstruee-
riti olemasolev reoveepumpla ja 
lammutati reoveepuhastid koos 
tehnohoonega. Ehitati uus reo-
veepumpla ja reovee põhipuhasti 
koos mudamahuti, platsitorus-
tike ja aiaga. Biotiik puhastati 
settest – see oli lausa ajalooline 
sete, sest tiike pole varem puhas-
tatud. Kompostisime nii selle kui 
ka Vao settemuda Ervitale, see 
ei haise, sest biopuhasti bakte-
rid on oma töö teinud. Ümbrus 
puhastati võsast juba varem. 
Ehitati ka biotiigi väljavoolu- ja 
proovivõtukaev,“ kirjeldas Sapas 
töid. „Kui varem olid mõlemad 
aktiivmuda-läbivoolupuhastid, 
siis nüüd annuspuhastid ehk kui 
enne läks kõik see, mis peale 
tuli, kohe protsessi, siis nüüd ko-
gutakse reovesi enne mahutisse 
ja antakse puhastada jao kaupa 
ning töö käib 12-tunniste tsük-
litena. Mõlemas asulas said tööd 
valmis 30. septembriks, kevadel 
külvame muru.“

Töid teostas Wesico Project 
OÜ. Projekti tulemusena juhi-
takse loodusesse normidele ja 
nõuetele vastav puhtam heitvesi 
ning  paraneb pinna- ja põhjavee 
kvaliteet.
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Head järvakad!
Eesti 100 juubeliaasta ja meie 

enda Anton Hansen Tammsaare 
140. sünniaastapäev ei ole kulge-
nud ainult pidustuste saatel, üle 
Eesti ja meil Järvamaal on käi-
nud väga usin töö. Haldusreform 
muutis oluliselt  omavalitsuste 
maastikku. Kui aasta tagasi oli 
üle 200 omavalitsuse,  siis täna-
seks on valdu ja linnu kokku 79. 
Meie koduvallaks ühines seitse 
omavalitsust, koos alustati 2016. 
aasta ühinemisläbirääkimisi, mis 
kulgesid oma tõusude ja mõõna-
dega, kuid tänaseks oleme saa-
nud kõik üheks suureks pereks 
– Järva vallaks. 

Me erineme teistest omava-
litsustest. Ühinejate eesmärk 
oli ja on arendada maaelu läbi 
võrgustikupõhise omavalitsuse. 
See tähendab, et me ei ehita üles 
ühte tugevat keskust, vaid lähe-
neme omavalitsuse ülesannetele 
kogukonna ja kodaniku kesk-
selt. Ühte kohta kõiki teenuseid 
kokku viia on lihtne, kuid see ei 
teeni meie inimeste huve. Meie 
eesmärk on, et hea elukeskkond 
ja kvaliteetsed teenused oleksid 
kodu lähedal. Kas see tee on 
lihte? Ei, ja kas peabki olema? 
Meil oli seitse edumeelset valda, 
kes korraldasid kohalikku elu ja 
olid kogukonna arendajad. Tä-
nu sellele on Järva vallal tugev 

vundament ning meie kohustus 
on jätkata pooleli jäänud teed 
ning kasutada targalt endiste 
valdade teadmisi ja oskusi. 

Kes ei mäleta minevikku, see 
elab tulevikuta. Peame vaatama 
ka tagasi. Endiste valdade töö-
võidud ja tugevused tuleb kanda 
tänasesse päeva. Samuti peame 
hindama vajakajäämisi, ilma 
selleta ei toimu arengut. Peame 
olema julged ja kriitiliselt hinda-
ma, mida oleks võinud teha pare-
mini, kus olid kitsaskohad, ning 
muutma need tugevusteks. Nii 
nagu peredes, on samuti meil kui 
omavalitsusel alati õppida enda 
vanematelt, õdedelt ja vendadelt.

Kui meenutan Järva valla 
esimest tegutsemisaastat, siis 
on see olnud tormiline ja avas-
tusterohke. Seadsime endale 
eesmärgi, et ühinemise järel ei 
halvene omavalitsuse teenused. 
Selle aasta põhjal võib öelda, et 
oleme suutnud eesmärgi täita. 
Volikogus oleme menetlenud 
ja vastu võtnud 89 määrust ja 
otsust. Mina hindan, et see on 
ühe keskmise Eesti omavalitsuse 
kahe aasta töö. Meil on kinnita-
tud arengukava. Tänan siinkohal 
kõiki, kes osalesid arengukava 
koostamise protsessis ning mõt-
lesid kaasa. Kas see on lõplik ja 
valmis dokument? Sugugi mitte  
– arengukava on muutuv doku-
ment, mis lähtub ühinemislepin-
gu põhimõtetest ja annab meile 
suuna, kuhu poole liikuda. Ei 
ole minul ega ka kellelgi teisel 
valmis Järva valda, me ise loome 
üheskoos oma koduvalda. 

Oleme teerajajad. Eestis esi-
mesena on meil kasutusel val-
la äpp. Mis see on? Järva valla 
äpp – see on vald sinu taskus.  
Vallaga suhtlemine peab olema 
mugav ja lihtne. Meie soov olla 
kogukonnale lähemal, vahen-
dada vajalikku informatsiooni 
ning kaasata inimesi omavalit-
suse tegemistesse. Äpp annab 
selleks suurepärase võimaluse. 

Meil on oma lipp ja vapp. 

Siinkohal tsiteerin Katrin-He-
lena Melderi kõnet Järva valla 
lipu õnnistamisest 20. augus-
til: „Millest kõneleb siis must 
hunt meie lipul, kelle olekust 
ei õhku esmapilgul ju midagi 
positiivset? See pilt on kuri ja 
sünge. Just nõnda oleme har-
junud hunti igapäevaselt endale 
ette kujutama. Reaalsus on aga, 
et hundikari on loomariigi üks 
ilmekamaid näiteid tõelisest 
koostööst, ustavusest, lojaalsu-
sest ning üksteise hoidmisest. 
Vähestel liikidel on karjasuhted 
nii paigas kui hundil. Hunt on 
hundile vend, ustav kaaslane 
ja sõber.“ Ühinen siinkohal te-
ma lühikese, kuid väga kõneka 
palvega: annaks Jumal meile ja 
õnnistaks Järva vallas tõelist 
koostööd, ustavust ja lojaalsust 
ning üksteisehoidmist.

Tahan esile tõsta meie amet-
nikke, kes võtsid vastutuse ja 
julguse tulla kaasa Järva vallaga. 
Ma tean, et see ei olnud lihtne. 
Segadust oli esimestel kuudel 
palju, kuid ühiselt meeskon-
nana oleme raskused ületanud 
ning koos tegutsedes, justkui 
tõeline hundikari, loome pare-
mat Järva valda. 

Lõpetuseks kasutan Tamm-
saare mõtet: „Mis inimene iial 
külvab, seda tema ka lõikab.“

Palju õnne meile, Järva vald!

 Järva Vallavalitsuse 2.10.2018 korraldusega nr 542 kehtestati 
Järva valla Järva-Jaani alevi Pärna tn 9 maaüksuse ja sellega piir-
neva planeeringuala detailplaneering. 

Detailplaneeringu koostamise põhieesmärgiks on Järva vallas 
Järva-Jaani alevis asuva Pärna tn 9 kinnistu (25701:001:1482) maa 
sihtotstarbe kooskõlla viimine Järva-Jaani valla üldplaneeringuga, 
jagamine kaheks eraldi elamukrundiks ja moodustavatele krunti-
dele ehitusõiguse ulatuse ning hoonestuse tingimuste määramine. 
Planeeringuga lahendatakse ka tehnovõrkudega liitumine, liikluse ja 
parkimise korraldamine ning heakorra põhimõtted. Planeeringuala 
suurus on ca 0,3 ha ning see paikneb Järva-Jaani alevi lõunapoolses 
osas Pärna, Mäe ja Laia tänavate vahelisel alal. 

Vastavalt Järva-Jaani valla üldplaneeringule (kehtestatud Järva-
Jaani Vallavolikogu 27.08.2009 otsusega nr 29) asub planeeritav 
ala tiheasustusega alal, pere ja ridaelamu juhtfunktsiooniga maal. 
Planeeringuala kontaktvööndis asuvad krundid on Järva-Jaani valla 
üldplaneeringu kohaselt elamumaa juhtfunktsiooniga, olles valda-
valt hoonestatud üksikelamutega. Detailplaneering on kooskõlas 
kehtiva üldplaneeringuga.

Detailplaneeringu elluviimisega ei avaldata olulist mõju tege-
vuse ala ja selle lähiümbruse majandus-, sotsiaal-, kultuuri- ning 
looduskeskkonnale.

Kehtestatud detailplaneeringu korraldusega saab tutvuda Järva 
valla geoportaalis EVALD: 

https://service.eomap.ee/järvavald/#/planeeringud/planeerin-
gud/24 

Järva valla veebilehel https://jarvavald.kovtp.ee/detailplanee-
ringud-20181 ning tööpäevadel (E–N 8.00–17.00, R 8.00–14.00) 
Järva-Jaani teeninduskeskuses (Pikk 56, Järva-Jaani alev).

 
Järva Vallavolikogu 27. septembri 2018 otsusega nr 50 algatati 

Järva valla üldplaneeringu koostamine ja keskkonnamõju stratee-
giline hindamine. Üldplaneeringu koostamise eesmärgiks on valla 
territooriumi ruumilise arengu põhimõtete ja suundumuste mää-
ratlemine. Üldplaneeringuga luuakse eeldused kasutajasõbraliku 
ning turvalise elukeskkonna ning kogukondlikke väärtusi kandva 
ruumilise struktuuri olemasoluks ja säilitamiseks. Üldplaneeringu 
koostamisel lahendatakse planeerimisseaduse § 75 lõikes 1 sätes-
tatud ülesandeid. 

Järva valla üldplaneeringu koostamise algataja ja kehtestaja 
on Järva Vallavolikogu ning koostaja ja koostamise korraldaja on 
Järva Vallavalitsus. Üldplaneeringu ja keskkonnamõju strateegilise 
hindamise (KSH) algatamise otsusega on võimalik tutvuda Järva 
valla veebilehel http://jarvavald.kovtp.ee/jarva-valla-uldplaneering 
ja tööpäeviti (E–N kell 8.00–17.00, R 8.00–14.00) Järva valla tee-
ninduskeskustes ja teeninduspunktis:

Järva-Jaani teeninduskeskuses (Pikk tn 56, Järva-Jaani alev, 
Järva vald);

Ambla teeninduspunktis (Lai tn 22, Ambla alevik, Järva vald);
Aravete teeninduskeskuses (Piibe mnt 21, Aravete alevik, Järva 

vald);
Imavere teeninduskeskuses (Viljandi mnt 11, Imavere küla, 

Järva vald);
Kareda teeninduskeskuses (Kesktee 11, Peetri alevik, Järva vald);
Koeru teeninduskeskuses (Paide tee 5, Koeru alevik, Järva vald);
Koigi teeninduskeskuses (Mõisavahe tee 9, Koigi küla, Järva vald).

Külas Age Hallen
Diagnostika • Akupressur 
Taimravi • • Näitlik töötuba

Kell 
10–11.30

Osalustasu 2 €

Kell 12 Põlvkondadevaheline kadripäev

Info 5698 5979 Malle // 550 7566 Aili // Järva Maanaiste ühendus

Laske Katri tuppa tulla•
Ühiselt kaetud kadritoidud pikal peolaual•

Järva vallavanema Rait Pihelga kõne 21. oktoobril
Järva valla 1. sünnipäeva kontsertaktusel Koerus
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ARNIKA TEGELMANN

OÜ Metstaguse Agro 
pere tähistas juunis 25. 
sünnipäeva. Piimatoo-
dang on nende aasta-
tega tõusnud 3500 ki-
lolt ligi 12 000 kiloni 
lehma kohta. Eelmise 
aasta käive oli ligi 3 
miljonit eurot. Kõik 
olekski väga hästi, kui 
piimaliitri eest maks-
taks mõni sent rohkem 
ja suvel oleks tulnud 
taevast mõni tiba vih-
ma rohkem.

„Nagu sa tead, on põllumehe 
vaenlased neli aastaaega – see 
suvi tegi rahakotti 300 000–400 
000eurose augu – ja rahvusva-
heline imperialism, mis nöögib 
piima hinnaga,“ ütles Metstagu-
se Agro juht Teet Kallakmaa ja 
lisas, et keegi pole teda sundinud 
põllumajanduses töötama – ta 
ise valis põllumeheameti. 

Pärast EPA lõpetamist tuli ta 
1990. aastal Järva-Jaani kolhoosi 
Paistevälja osakonda agronoo-
miks. Siis vabanes Metstaguse 
osakonnas agronoomi, veidi aja 
pärast juhataja koht. „Aastaga 
pärast kõrgkooli lõpetamist olin 
plaksti osakonnajuhataja!“ ütles 
Kallakmaa ja tunnistas, et kõik 
see juhtus nii kiiresti. „Ma pol-
nud alguses absoluutselt valmis 
juhitööks. Asjad lihtsalt kujune-
sid nii. Kohe tuli peale põlluma-
jandusreform. Võib ju kiruda, et 
Mart Laar lasi põllumajanduse 
põhja, aga põhimõte oli õige 
– tuli tekitada eraomand. Va-
randus, mis kolhoosis oli, jagati 
inimestele siin töötatud aastate 
järgi. Mina sain pisku.“

Kokku sai kolhoosist alguse 
16 fi rmat – neist on jäänud alles 
seitse. Metstaguse Agro pidas 
oma 25. sünnipäeva juunis Jär-
va-Jaani kultuurimajas, mängis 
Shanon. 

„Käisime ikka päris põhjas 
ära. Olid ka segased ajad, anar-
hia, seadusi polnud,“ meenutab 
Kallakmaa. Kuus-seitse aastat 
lükkas ettevõtet allakäigu trepist 
alla ka seakasvatus. Sead müüdi 
maha. „Saime vaba raha, mis 
leevendas meie olukorda. Hoo-
ned seisavad tänini tühjalt, ega 
neil enam väärtust pole.“

Jäid teraviljakasvatus (algul 
panustati uude põllutehnikasse, 
Eesti esimene John Deere traktor 
müüdi aastal 1997 Metstagusele 
ja teeb tänini lihtsaid töid) ja pii-
matootmine. Alguses oli lehmi 

400 kandis, kõige vähem on neid 
lüpsikarjas olnud 320. Laudad 
olid vanad.  „Uuendasime kahe 
vana lauda lüpsisüsteemid, kuid 
nägime, et tuleb minna ikka-
gi vabapidamise ja platsilüpsi 
peale. Uus laut valmis aastal 
2005. Olime Järvamaal üks esi-
mesi,“ rääkis Kallakmaa. See tõi 
ettevõtte arengusse murrangu. 
„Piimatootmine on meie põ-
hitootmisharu. 13 aastat tagasi 
valminud uus laut on Metsta-
guse Agro arengus kõige suurem 
samm, viisime piimatootmise 
lõaspidamisest ja torusselüpsist 
vabapidamise ja platsilüpsile. 
Vabapidamislaudas saavad leh-
mad vabalt liikuda, minna söö-
ma – sööt ja jook on kogu aeg 
ees – ja käivad kaks korda päevas 
lüpsil. Klimaatilised tingimused 
on paremad, õhk puhtam, külje-
alune kuivem.“

Jalgratast pole mõtet leiutada. 
Kallakmaa käis aastal 1998 esi-
mest korda ja on nüüdseks käi-
nud juba viis korda USA-s lauta-
sid vaatamas. „Tuleb mujalt saada 
pilt ette ning lisada omi mõtteid 
ja kogemusi. Külmlauta ei tasu 
peljata. Ka USA-s öeldi meile, 
et paar-kolm nädalat talvel on 
aeg, kui elu käib teistpidi – laut 
külmub ära, sõnnik pole vedelana 
käideldav. Esimesel külmal talvel 
olime siiski peata ja hädas. Sõn-
nik ja vesi külmusid. Aga loom 
on loom, 600-700kilone kombi-

naat, kes sööb rohkem ja toodab 
meeletult energiat. Annab küll 
veidi vähem piima, kuid kütab 
ennast. Looma eluase peab olema 
kuiv ja tuulevaba. Temperatuur ei 
tee midagi. Sellest ma küll aru ei 
saa, miks lehmad talvel lumega 
õue aetakse. Lehma jaoks ideaal-
ne temperatuur on +6 kuni +8 
kraadi.“ 

Uuel, aasta vanal laudal on 
sandwich-katus, mis ei lase talvel 
nii palju külma ja suvel sooja 
ligi. Sel on ka uksed ja katus 
rohkem suletavad, nii et talvel 
on võimalik laudas miinust 
vältida. „Juba aasta aega ei pea 
me ketis ühtegi looma. Meil on 
kokku neli lauta pluss veel kaks 
küünialust, mis on olude sunnil 
kohandatud – ühes on vasikad 
igludes, teises mullikad. Lüpsi-
kari on laudas aasta ringi, teisi 
suvel karjatame.“

Kallakmaa selgitas, et inime-
se seede- ja maitsemeel tahab 
vaheldust, lehma bakteripõhine 
seedimine töötab aga paremini, 
kui ta saab kogu aeg, ideaalis 
terve elu ühesugust sööta. Iga 
sööda vahetus annab tunda leh-
ma tervises ja piima kvaliteedis. 
„Lehmale on rutiin kõige pa-
rem,“ teadis ta öelda. Seepärast 
lüpsikarja värskele rohule ei 
lastagi.

Lüpsikarjas on 550 lehma 
ringis, umbes sama palju ka 
noorkarja ehk kokku 1050 loo-

ma – see  piirmäär on ette antud 
kompleksloaga. 

Kolhoosiaja lõpus andsid leh-
mad piima nii 4000 kilogrammi 
ringis. „Kukkusime 3500 kilo 
peale ja tiksusime seal paar aas-
tat. Siis hakkasime kitsaskohti 
otsima, nägema ja leidma ning 
toodang hakkas vaikselt tõusma. 
Kui jõudsime 6000-7000 kiloni, 
tuli piir ette – oli vaja uut lau-
ta,“ rääkis Kallakmaa. „Eelmisel 
aastal oli piimatoodang 10 788 
kilogrammi lehma kohta, sel 
aastal oleme võtnud sihiks 12 
000. Lootus see täis saada kes-
tis kesksuveni. Siis tuli põud ja 
tagasilöögid söödaratsiooniga.“

Et toodang kasvaks, on Kal-
lakmaa sõnul tähtsad sada pi-
siasja, kuid kõige tähtsam on 
söötmine. „Räägin oma töötaja-
tele tihtipeale, et ka pisiasjades 
on nulltolerants, midagi ei tohi 
tähelepanuta jätta. Näiteks loo-
mal on sööt 24 tundi ees, aga 
seda tuleb liigutada. Sa pead 
kogu aeg tekitama loomas taht-
mist süüa. Loom teab, et traktor 
lükkab tema nina ette jälle selle 
parema pala – see stimuleerib 
looma kohe sööma. Öeldakse, 
et sööta tuleks lükata iga kahe 
tunni tagant, meie teeme seda ti-
hemini, tunni-pooleteise tagant. 
Igal inimesel, kes siin töötab, on 
suur vastutus.“

Töötajaid on üle 30. „Mõni üt-
leb, et liiga palju. Töötajate arvust 

rääkides tuleks aga analüüsida, 
kui palju tehakse töid ise, kui pal-
ju ostetakse teenust, kas inimesed 
töötavad normkoormusega või 
teevad ületunde, oluline on ka 
tehnoloogia,“ selgitas Kallakmaa. 
„Olen Ameerikas näinud farme, 
kus farmer ei tee põllul peaaegu 
mitte midagi – kõik tööd teevad 
teenusepakkujad. Meie teeme 
kõik tööd ise: meil on oma vet-
arst, seemendaja, laotame läga, 
külvame maisi (maisikülvikut 
omada pole väga odav lõbu) ja 
pakume maisikoristusel teenust 
ka naabritele. Ainult 0,5 kohta 
raamatupidamisteenust ostame 
sisse.“

Tööjõuprobleemi pole. Näi-
teks lüpsmas käib seitse inimest, 
keegi ületunde ei tee ja kõigil 
on asendajad olemas. „Järgmine 
suurem investeering on lüpsi-
plats ümber vahetada just seepä-
rast, et see pole töötajasõbralik: 
üksi ei saa seal hakkama, aga 
kahele on tööd vähe.“

Piimatootmine on Kallakmaa 
meelest teenimatult vähe väär-
tustatud. „Inimesed, kes poest 
piima ostavad, võiksid teada 
natuke rohkem, kui palju tööd 
on tehtud, et see piimapiisk kätte 
saada. Piimatootja elu on raske, 
24/7 on keegi meist tööl, me ei 
saa toiminguid edasi lükata. Kui 
sul on lihtsalt loomad, siis kui 
täna said nad veidi vähem süüa, 
anname homme rohkem. Või ma 

täna ei pannud põllule väetist, 
panen homme. Piimatootmises 
tänaseid toimetusi homsele ei 
lükka. Lüps peab käima kaks 
või kolm korda päevas kindlal 
kellaajal, vasikate jootmist ei saa 
edasi lükata.“ 

Metstaguse Agro on E-pii-
ma tsunft is olnud algusest peale. 
„Eks ole meiegi olnud kriitilised 
ja tahaks, et piima hind oleks 
kõrgem ja et piimarahade liiku-
mine oleks kiirem, kuid koostöö 
on olnud stabiilne. Väga lühikest 
aega saime piimaliitrist ka 40, 
praegu saame 32 eurosenti. Just 
vaatasin, et sama piimahinda 
saime aastatel 2011, 2012, 2013. 
Kui nüüd mõelda, kui palju sel-
le seitsme-kaheksa aastaga on 
tõusnud palgad või kütusehind, 
kui palju on tõusnud kulutused,“ 
arutles Kallakmaa. „Piimaraha 
saame muidugi rohkem, sest leh-
mad lüpsavad rohkem, kuid see 
kõik on olnud meie töö, et nad 
rohkem lüpsaksid. Aga toodan-
gu eest saame sama raha – see 
on absurd!“

Maad on 1700 hektari alla. 
Suvi oli kuiv, õigemini tuli Ees-
tis sademeid kordades erinevalt. 
„Jälgin kogu aeg sademete kaarte 
ja kümmekond aastat mõõdan 
sademeid – mul on algusest saa-
ti nn tööpiibel, kus kirjas kõik 
mehed ja kõik tööd, mis nad 
sel päeval teevad, lisaks  märk-
med temperatuuride ja sade-
mete kohta. Meil tuli juunis 17, 
juulis 25 mm sademeid. Paidel, 
Väätsal ja meil on totaalne sa-
demete vahe! Ka Roosna-Alliku 
ja Aravete kant said palju roh-
kem vihma. Hädas olime meie, 
Peetri, Koeru, Karinu, Võhmuta 
kant. Sademete piir jooksis läbi 
meie külje alt, Peetri tagant. Ma 
ei nutnud suvel ilmaasjata, kui 
panin Facebooki pilte üles (olen 
üldse suur Facebooki postitaja) 
– maas olid nii suured praod, et 
pane või käsi sisse.“

Kui võtta etaloniks väga hea 
aasta, siis saadi Metstagusel sel 
aastal poole vähem vilja ja rapsi. 
„Ka rohusilo saime kolme nii-
tega poole vähem kui lootsime. 
Aga nagu mingi kõhutunne oli, 
et külvasin kevadel silomaisi pea-
aegu poole rohkem ehk 80 hek-
tari asemel 150 hektarile. Maisi 
kvaliteet ja saak oli väga hea ja see 
päästab talve. Lisaks toome Lätist 
suhkrupeedigraanuleid – lehmad 
söövad seda juba kolmandat 
kuud, neile maitseb. Sellega ka-
tame rohusilo vaeguse. Varusime 
kokku ka põhu, mis põllul oli, 
iga viimase kui kõrre – see läheb 
ka söödaks. Kuigi põhk on õhk. 
Säästurežiimiga tuleb järgmise 
kevadeni leppida.“

Piimatootmises loevad ka pisiasjad

Aasta tagasi valmis korraliku tehnoloogia ja lahendustega laut 200 loomale, kus on paras temperatuur, värske õhk 
ning kus mustavalgekirjud „prouad“ saavad vabalt süüa, pikutada ja lüpsile minna. Arnika Tegelmann
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Reedel, 5. oktoobril 
tähistasid Järva valla 
õpetajad (neid on 
kokku 143) Valgeho-
busemäel õpetajate 
päeva, mis oli küll 
mõeldud õuesõppe-
päevana, kuid vihma-
sabinad sundisid pe-
dagoogid pärast esi-
mest hoogsat tantsu-
tundi, mida juhendas 
Aravete keskkooli 
saksa keele õpetaja 
Kristiina Ots, tuppa.

Pärast vallavanem Rait Pi-
helga klassijuhatajatundi võeti 
ette tõsisem teema: Eesti laste 
kehaline aktiivsus pole piisav 
optimaalse tervise säilitami-
seks. Teemat lahkasid Merike 
Kull ja Maarja Kalma Tartu 
ülikooli liikumislaborist ja tut-
vustasid programmi Liikuma 
Kutsuv Kool.

Lapsed liiguvad vähe, iga 
neljas 1. klassi laps on ülekaalus 
või rasvunud, kasvanud on laste 
vaimse tervise mured, lapsed on 
kurvameelsed ja masenduses. 
5–17aastane laps peaks päe-
vas intensiivselt (nii, et tekiks 
soojatunne) liikuma vähemalt 
60 minutit, aga vaid 24% Eesti 
7–13aastastest liigub nii palju. 
„Miks me sellest räägime? Sest 
laste loomulik, isetekkeline ak-
tiivsus on vähenenud. Varem 
sai kooliteel sõpradega suhelda 

ja palju nalja. Praegu on teine 
pilt – lapsevanem sõidutab lap-
se autoga koolitreppi. Varem 
käidi sügisel klassiga kartuleid 
võtmas. Praegu istuvad lapsed 
(aastaajast sõltumata) arvuti ta-
ga. Käes on istuv ajastu,“ rääkis 
Kull.

Et asja parandada, võttis lii-
kumislabor koos sporditeadlas-
tega 2016. aastal kümne koo-
liga ette pilootprojekti, mille 
eesmärk on laste ja noorte istu-
misaega vähendada ja liikumis-
aktiivsust suurendada. Prae-
guseks on projektiga liitunud 
juba 40 kooli, Järvamaalt kah-
juks mitte ühtegi. „Sel kümnel 
koolil on liikumisvõimalused 
paranenud keskmiselt 90%,“ 
ütles Kull. Kõige olulisem on, 
et muutunud on liikumise tä-
hendus – see on loomulik osa 
koolipäevast. 

„Tõuske püsti, kes pidid oma 
kooliajal vahetunni ajal korido-
ris jalutama? (tõusid peaaegu 
kõik õpetajad). Kes vahetunnis 
jooksid ja said selle eest karista-
da? (tõusis mõni üksik),“ usut-
les Kull. „Nüüd on probleem, 
kui ei jookse. Kuid tuleb panna 
paika uued reeglid, kus võib 
liikuda ja joosta. Kui varem oli 
koolitädi ukse peal valves, et 
keegi õue ei läheks, siis nüüd 
saadab ta lapsed õue ja jagab 
ka vahendeid (palle, reketeid), 
millega seal tegutseda. Lapsed 
ise tahavad vahetunniks õue.“

Kindel on, et kehaline ak-
tiivsus toetab õpivõimet, tähe-
lepanu, mälu ja keskendumis-
võime paranevad.  „Liikumine 
ja õppimine toetavad üksteist, 
eriti neis ainetes, mis vajavad 
keskendumist,“ kinnitas Kull 
ja lisas, et väheneb kooliväsi-

Lapsed peaksid kooÕpetajad asusid end koolitama 
ELO SISKA

hariduse spetsialist

Alates 12. oktoobrist kuni tu-
leva aasta märtsikuuni toimub 
koostöös Tartu ülikooli hari-
dusteaduste instituudiga Järva 
valla õpetajatele kursus „Õpilaste 
eripedagoogiline ja psühholoo-
giline toetamine õpi- ja käitu-
misraskuste korral“. Koolitusel 
osalevad lasteaiaõpetajad, koo-

lide I ja II kooliastme õpetajad, 
tugispetsialistid. Huvi koolituse 
vastu oli suur, osalejate arv täitus 
kiiresti. Kokku osaleb koolitu-
sel 30 õpetajat ja tugispetsialisti 
Järva vallast ja üks õpetaja Paide 
linna Roosna-Alliku põhikoolist.

Kursuse maht on 320 akadee-
milist tundi, õppepäevi kokku 
20. Koolitust viivad läbi oma ala 
parimad spetsialistid, õppejõu-
dudel on vähemalt kolmeaasta-

ne töökogemus õpetajakoolituse 
õppejõuna, sh täiendusõppes ja 
praktiline töökogemus hari-
duslike erivajadustega (HEV) 
õpilastega.

Koolituse eesmärk on õpetaja 
eripedagoogiliste kompetentsi-
de tõstmine tööks HEV-rühma 
kuuluvate õpilaste arengu toe-
tamiseks. Kursuse lõpus külas-
tatakse  Tartu Herbert Masingu 
kooli ja Kroonuaia kooli.

Astronaut andis nõu olla sihikindel
12. oktoobril käisid Koeru kesk-

kooli 10. klassi õpilased Hedi Aim-
salu, Eliise Joost ja Ervin Tombak 
Tallinna tehnikaülikooli innovat-
sioonikeskuses Mektory. Saalitäie 
huviliste ees esines loenguga astro-
naut Heidemarie M. Stefanyshyn-
Piper, kes on kosmoses veetnud 27 
päeva ja käinud kosmosekõndidel 
kokku 33 tundi ja 42 minutit. Ta 
rääkis oma kosmoselendudest, näi-
tas pildi- ja videomaterjale ning 
vastas küsimustele. 

Astronaut rääkis oma õpingu-
test MIT-is (Massachusetts Insti-
tute of Technology), teenistusest 
mereväes ja sellest, kuidas te-

mast sai astronaut. Samuti selgi-
tas ta üksikasjalikult, kuidas käib 
töö kosmoselaevas – millised on 
raskused, kaaluta oleku mõju 
tervisele, äpardused, lõbusad sei-
gad ja kuidas veedetakse orbiidil 
tööst vaba aega. Loengu sõnum 
„See on minu lugu. Missugune 
saab olema sinu oma?“ oli ot-
seselt suunatud kohale tulnud 
noortele. Stefanyshyn-Piper rõ-
hutas korduvalt, kui tähtis on 
nii astronaudi töös kui ka elus 
üldse sihikindlus ja keskendu-
mine mitte kogetud ebaedule, 
vaid oma ülesannete täitmisele.

Hedi Aimsalu meelest oli 

kohtumine huvitav ja Heidema-
rie ise jättis inimesena väga arm-
sa mulje. „Kõige rohkem meeldis 
mulle loengu see osa, kus ta rää-
kis tööst kaaluta olekus. Lahe oli 
vaadata kosmoses tehtud pilte, 
näiteks seda, kuidas veepiisad 
ringi hõljusid. Tahaksin nüüd 
ise väga kaaluta olekut proovi-
da,“ tunnistas Aimsalu. „Mulle 
meeldis ka see, kui põhjalikult, 
avameelselt ja mõnusa huumo-
riga ta küsimustele vastas. Teda 
kuulates sain aru, et kõik on tõe-
poolest võimalik, kui vaid tahta 
ja oma eesmärkide nimel vaeva 
näha. Unistada tuleb suurelt!“

Peetri kool pani lapsed liikuma
Peetri koolis on kasutusele 

võetud pea kõik põrandapin-
nad, trepid ja tühjad seinad 
eesmärgiga lapsed liikuma 
saada – tervise- ja teadmiste-
rada täieneb pidevalt.

Kooli arendusjuht Getter 
Klaas tutvustas, et trepi juu-
res saab iga õpilane mõõta 
oma pikkust, aga fuajees, kus 
nüüd paikneb raamatukogu, 
saab mõõta ka oma sammude 
pikkust sentimeetrites, detsi-
meetrites või meetrites. Kol-
lase koridori seinale on üles 
seatud keelepesa, kus saab 
arendada nii keeleoskust kui 
ka loomade tundmist: piltide 
alla saab neljas keeles paigu-
tada loomade nimed.

Hüppejälgi on maas mit-
mes koridoris, teisel korrusel 
saab harrastada näiteks kon-
nahüppeid, mis pidi kõige 
väiksemate jütside seas po-

pulaarne olema. Trepist üles 
minnes saab aga meelde tule-
tada viisakusväljendeid. 

Klaas ütles, et kõik aine-
õpetajad andsid raja jaoks 
häid mõtteid. Praeguseks on 
paika kleebitud üle kümne 
mängu ja neid tuleb juurde. 
„Igal koolivaheajal on plaanis 
õpetajatega midagi uut teha, 
et lastel oleks põnev,“ ütles 
Klaas.

Ka Peetri koolis poolitab 
koolipäeva sellest õppeaastast 
tunnipikkune vahetund. „Meil 
oli pika vahetunni järele vaja-
dus. Sööme teises majas, ku-
hu minna võtab väiksematel 
aega. Pärast söömist saavad 
nad mängida mängutoas, 
osaleda saab ka kergejõusti-
kutreeningul (lastel on selle 
tarvis spordirõivad kaasas) või 
aineõpetajate konsultatsiooni-
des,“ selgitas Klaas. „Lapsed 
on palju paremas tujus, kui 
nad saavad päeva keskel aja 
maha võtta.“ 

SIGRID SAAR

Rukkilille rühma õpetaja

Koeru lasteaia Päikeseratas Vao 
maja sai endale täiesti uue saali. 
Eelnevalt on olnud see maja osa 
öölasteaia aegadel kasutusel maga-
misruumina, hiljem kütteta külm 
ruum, kus lapsed käisid kehva il-
maga jooksmas. Viimased aastad 
seisis muldpõrandaga ruum kasu-
tuseta, oli niiske ja pime.

Ehitustööde esimene etapp 
algas 2017. aasta sügisel, mille 

käigus lammutati vanad ja ehi-
tati uued vaheseinad, paigaldati 
põrandaküttetorustik, valati uus 
põrand ning vahetati aknad. Juba 
esimene muutus oli meie jaoks 
suurepärane. Teise etapi käigus 
2018. aasta suvel tehti sisevii-
mistlus. Augusti lõpus, kui majja 
saabusid lapsed, oli kõik valmis.

Saal avati 26. septembril suure 
peoga, kus lisaks lasteaiaperele 
olid kohal valla esindajad, ehitaja 
ja lapsevanemad. Esinesid Ruk-
kilille ja Kullerkupu rühma lap-

sed. Üllatuskülalistena olid kohal 
Kessu ja Tripp, kes tegid lastele 
mänge ning õhupalliloomasid. 
Avatud oli kohvik, mille soolane 
ja magus toiduvalik oli rikkalik 
just tänu lastevanematele. Saalis 
võis näha pilte saali valmimisest 
ning vanavanematele pühendatud 
fotonäitust „Mina ja vanavanem“.

Pidu oli meeldejääv. Ilus, avar 
ja valgusküllane saal lausa kutsub 
ennast kasutama. Järgmine suu-
rem üritus on meil juba kavan-
damisel: jõulukohvik detsembris.

Lasteaed sai uue saali
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ENEKEN SAVI

lastekaitse peaspetsialist

Vanasõna ütleb, et väiksed 
lapsed, väiksed mured, suured 
lapsed, suured mured. Lastekait-
setöötaja jaoks ei ole vahet, kas 
laps on suur või väike, kas mure 
on suur või väike, meie jaoks on 
iga laps unikaalne ja oluline.

Arusaam lapse heaolust ja 
õigustest on läbi ajaloo muutu-
nud. Näiteks keskajal ei räägitud 
lapsepõlvest, tänapäeva mõistes 
olid lapsed siis hooletusse jäetud. 
18. sajandil hakati rääkima las-
test kui sotsiaalsest grupist, kes 
alles areneb ja on „meie tulevik“. 
Alles 20. sajandil hakati rääkima 
lapsest kui indiviidist, kellel on 
õigused, ja kuna lapsel endal 
puudub võimalus oma huvide 
ja õiguste eest seista (nn piiratud 
teovõime), reguleeriti see erine-
vate õigusaktidega. 

Laps on isik tema sünnihet-
kest kuni 18-aastaseks saamise-
ni. Lastekaitse alusdokumendiks 
on eelkõige ÜRO lapse õiguste 
konventsioon ja selle lisaproto-
kollid. Lisaks paljud rahvusva-
helised ja riigisisesed õigusaktid, 
resolutsioonid, arengukavad ja 
muud dokumendid, mis tagavad 
lapse õiguste kaitse valdkondade 
üleselt, sisaldades lapse nii polii-
tilisi, majanduslikke, sotsiaalseid 
kui ka kultuurilisi põhiõigusi ja 
-vabadusi.

Lapse heaolu tuleb tagada nii 
füüsilisi, tervislikke, psühholoo-
gilisi, emotsionaalseid, sotsiaal-
seid, kognitiivseid, hariduslikke 
kui ka majanduslikke aspekte 
silmas pidades. Lapse heaolu 
näitab ka, kui tal on võimalus 
avaldada oma arvamust ja olla 
kaasatud otsustusprotsessidesse, 
olla kaitstud igasuguse vägivalla 
ja hooletusse jätmise eest. 

Kuigi seadusest tulenevalt on 
lapse nii füüsiline kui ka psüü-
hiline karistamine keelatud, lei-
dub vanemaid, kes püüavad lapsi 
„õigele teele“ suunata vägivallaga. 
Olgu see siis vitsa või  rihmaga 
löömine, löömisega ähvardamine, 
tutistamine jne. Loomulikult tekib 

küsimus, et kui karistada ei tohi, 
kuidas neid siis kasvatada. Laste 
ja noorte puhul räägime mõjutus-
meetmetest, mitte karistusest. Last 
ja noort saab tõepoolest mõjutada 
ilma vägivallata. Need vanemad, 
kes on ise lapsepõlves kogenud 
füüsilist karistust, võiksid meelde 
tuletada, milliseid emotsioone see 
tekitas. Tõenäoliselt viha, trotsi, 
alandust. Eriti tugeva psüühilise 
trauma tekitab teismelise füüsiline 
karistamine. Siinkohal soovitus 
kõigile, kui mõni olukord või 
inimene, väljaütlemine või miski 
muu teid vihastab – hingake mõ-
ned korrad sügavalt sisse-välja ja 
siis reageerige. 

Lapse arengu ja kasvu loomu-
likuks keskkonnaks on perekond. 
Esmane vastutus lapse õiguste ja 
heaolu tagamise eest on lapseva-
nemal või last kasvataval isikul. 
Tulenevalt põhiseadusest on pe-
rekond püha ja puutumatu. Riigi 
ja kohaliku omavalitsuse ülesanne 
on eelkõige toetada lapsevanemat 
või last kasvatavat isikut lapse õi-
guste ja heaolu tagamisel. Kõigi 
otsuste puhul, mis võivad mõju-
tada last, tuleb selgitada välja lapse 
huvid, lähtuda otsuse tegemisel 
nendest ning hinnata otsuse mõju 
lapse õigustele ja heaolule. 

Lapse eest hoolitsemisel ja 
lapse kasvatamisel peavad last 
kasvatav isik ja lapsega töötav 
isik lapse vanust ja arengutaset 
arvestades:

 1) arutama lapsega hooldus- 
ja kasvatusküsimusi, arvestades 
lapse võimete ja vajaduste suu-
renemisega iseseisvalt ja vastu-
tusvõimeliselt tegutseda;

 2) juhendama ja suunama 
last iseseisvalt tegutsema;

 3) selgitama lapsele, kuidas 
hoida oma tervist ja ennast aren-
dada ning kuidas vähendada ris-
ke ja ennetada ohtu.

Kui laps vajab abi, on last 
kasvatav isik ja lapsega töötav 
isik kohustatud otsima abi ja va-
jaduse korral tegema koostööd 
lastekaitsetöötaja või teiste lapse-
ga töötavate isikutega. Lastekait-
setöötaja poole võib pöörduda 
iga lapsevanem ja loomulikult 

ka laps ise. Selleks ei pea ootama, 
et probleemid kasvaksid üle pea, 
lastekaitse üks eesmärk on ka 
probleeme ennetada.

Lastekaitseseadus eristab 
kahte seisundit: abivajav ja hä-
daohus olev  laps. Abivajav laps 
on laps, kelle heaolu on ohusta-
tud või kelle puhul on tekkinud 
kahtlus tema väärkohtlemise, 
hooletusse jätmise või muu lapse 
õigusi rikkuva olukorra suhtes, 
ja laps, kelle käitumine ohus-
tab tema enda või teiste isikute 
heaolu. Kohustus abivajavast 
lapsest teatada on kõigil, kel-
lel on olemas teave abivajavast 
lapsest. Abivajavast lapsest tuleb 
viivitamata teatada kohalikule 
omavalitsusele või lasteabitele-
fonil 116 111. Lapse heaolu ei 
ohusta mitte alati väline tegur, 
vaid tihtipeale on laps ohtlik ise-
endale, olgu selleks siis sõltuvust 
tekitavate ainete kasutamine, 
agressiivne käitumine, ohutus-
reeglite eiramine jne. Ka sellisel 
juhul on igal kodanikul kohustus 
abivajavast lapsest teatada. 

Hädaohus on laps, kes on oma 
elu või tervist ohustavas olukor-
ras, ja laps, kelle käitumine ohus-
tab tema enda või teiste isikute 
elu või tervist. Kohustus häda-
ohus olevast lapsest teatada on 
kõigil, kellel on olemas teave hä-
daohus olevast lapsest. Hädaohus 
olevast lapsest tuleb viivitamata 
teatada hädaabinumbril 112. 

Kuigi pikka aega on lastekait-
setöötaja kuvand olnud negatiiv-
se varjundiga, ei ole meie põhi-
töö last perest eraldada. Mure-
deskaala, millega võib lastekait-
setöötaja poole pöörduda, on 
väga lai, alates murest hariduse, 
tervise, käitumise ja erivajaduste 
pärast, lõpetades peresuhetega. 
Lastekaitsetöötaja aitab leida abi 
või suunab spetsialistide juurde. 

Järva vallavalitsuse sot-
siaalosakonnas töötab kaks 
lastekaitsetöötajat: lastekaitse 
peaspetsialist Eneken Savi (tel 
5329 2756, e-post: Eneken.Savi@
jarva.ee) ja lastekaitse spetsialist 
Lille Tammik (tel 522 3186, e-
post: Lille.Tammik@jarva.ee).

Tähtsaim on lapse heaolu

mus ja oluliselt suureneb koo-
lirõõm. Ka on õpetajad öelnud, 
et liikumistegevused soodusta-
vad tunni töörahu.

Kuidas alustada? Tähtis on 
kaasamine. „Enne, kui midagi 
teete, küsige õpilastelt, mida 
nad tahaksid teha ja milliseid 
vahendeid vajavad,“ ütles 
Kull. Lapsed on küsitlustes 
maininud ronimisseina, tur-
nimisasju, liikuma kutsuvaid 
vahendeid, aga ka poksikotte 
ja kange, kus lõuga tõmmata.

Ta tõi näiteks ühe kooli 4. 
klassi liikumiskava, kus olid 
kirjas ühised jalgrattamatkad, 
rulatamised, batuudikeskuse 
külastus, tunnid õues, matkad, 
ka hilisõhtune matk. Oma lii-
kumiskava tegid ka sama kooli 
õpetajad ja juhtkond.

Samuti tuleb kaasata lasteva-
nemad ja nende ideed, rääkida 

liikumise vajalikkusest koos-
olekutel ja foorumites. Näiteks 
tõi Kull ühe kooli lastevanema-
te algatuse, kus kodudes vaa-
dati üle oma spordivahendid 
ja kasutult seisvad toodi laste 
tarvis kooli.  „Ühele vana, tei-
sele uus,“ ütles Kull.

Loomulikult ei saa läbi ka 
kohalikku omavalitsust kaa-
samata. Näiteks tõi Kull Nõo 
põhikooli toreda algatuse „400 
sammu“, kus vanemad ei too 
lapsi enam koolimaja ette, vaid 
panevad maha suurde poe 
parklasse – koolini on sealt as-
tuda täpselt 400 sammu. Teises 
kohas paneb koolibuss lapsed 
maha üks peatus enne kooli ja 
et kooli sammuda igav poleks, 
saab teel lahendada erinevaid 
ülesandeid.

Teine võimalus on kasutada 
liikumiseks vahetunde ja ava-

da lastele liikumiseks võimlad. 
Näiteks Tartu Tamme koolis 
korraldas õpilasesindus tant-
suvahetunnid – näidatud fi l-
milõigult oli näha terve kool 
saalis tantsu vihtumas.

Kolmanda kooliastme õpi-
lastele korraldavad nad mängu-
juhikoolitusi, et õpilased saak-
sid ise koolis mänguvahetunde 
läbi viia. Kui juba koolis ja koo-
li hoovis mängimiseks läheb, 
ei tohiks vatetunnid olla liiga 
lühikesed, et mängud pooleli 
ei jääks. Õuevahetundide suur 
väljakutse on jalanõud.

Loomulikult ei saa ko-
gu koolimajas vahetundides 
käia üks suur möll. Seepärast 
soovitavad spetsialistid kooli 
tsoneerida vaikseteks ja män-
gutsoonideks.

Võiks teha ka aktiivseid ai-
netunde, kus liikumine oleks 
õppeprotsessi loomulik osa: 
lisaks õuesõppele saab kasu-
tusele võtta ka kooli koridorid 
ja trepid.

Maarja Kalma tutvustas har-
jutusi, millega saab ka näiteks 
matemaatikatunde liikuvamaks 
muuta, ja õpetajates tekitasid 
need suurt elevust.

Kellel ideed otsa saavad, nei-
le on liikumislabor koostanud 
hulga õppematerjale, nende 
koduleheküljel www. liikuma-
kutsuvkool.ee on samuti idee-
pank ainetundideks, õpikogu-
kond kohtub aga FB leheküljel 
„Liikuma kutsuv kool“. „Tark ei 
torma, vaid liigub tempokalt,“ 
andis Merike Kull nõu.

olis rohkem liikuma

Tänutäheks pink Arvole!
Kallis Koigi kooli vilistlane, lapsevanem, töötaja, 

õpilane ja kõik teised, keda järgnev info puudutab!
Koigi kooli lapsevanemad ja kooli vilistlased on 

erinevates seltskondades arutanud, kuidas aval-
dada tänu meie kauaaegsele, nüüd juba endisele 
direktorile Arvo Kangasele. On jõutud mõteteni, 
et kooli aias või mõisa pargis võiks avada talle 
tänutäheks nimelise pingi. Kooli personal võttis 
sõnasabast kinni ja asus tegutsema. Läbirääkimisi 
on peetud muinsuskaitsega, kelle jah-sõna on 
olemas. Leiti ka pingi valmistaja. Me ei tea küll 
täpselt, kui palju maksavad pink ja sellele paigal-
datav nimeplaat, kuid alustame kusagilt. 

Kui Sa soovid toetada pingi ja plaadi valmimist, 
siis ootame Sinu annetust Järva vallavalitsuse 
järgnevatele arveldusarvetele: 

SEB Pank EE211010702000622006, 
Swedbank EE222200001120105842. 
Selgitusse tuleb kindlasti märkida „Koigi kool 

– pink Arvole“.
Hiljemalt märtsi lõpus alustame ettevalmis-

tustöid: laseme valmistada sobiliku pingi, plaadi 
pingile ja valime sobiliku kuupäeva pingi avami-
seks, kuhu ootame ka kõiki annetajaid.

Ette tänades 
Koigi kool

Liikumine suurendab koolirõõmu
Õpetajate päeval kutsus 

Järva vallavanem kõiki Järva 
valla õpetajaid Valgehobu-
semäele. Päeva oluliseks tee-
maks oli programmi Liikuma 
Kutsuv Kool tegevuste tut-
vustamine.  Kõigil meil tuleb 
teadvustada, et liikumine ei 
ole ainult kehalise kasvatuse 
tund. Koolipäeva jooksul on 
oluline, et liikumistegevuseks 
oleks lastel nii aeg kui koht 
ning erinevad võimalused. On 
hea, kui koolimaja ümbrus 
võimaldab erinevaid aktiiv-
seid liikumistegevusi. Mini-
maalne füüsiline koormus on 
vajalik lapse tervise ja arengu 
jaoks. Liikuma Kutsuv Kool 
väidab, et mida paremad on 
laste oskused ja võimalused 
koolis liikuda, seda suurem 
on nende koolirõõm.

Juba alates eelmisest õp-
peaastast on Ambla kooli 

õpilastel võimalus kooli-
päeva sees pikal vahetunnil 
viibida õues. Koolil on mõ-
nus pargiala, meil on oma 
pisike mägi, täismõõtmetes 
staadion, kaks pallimängu-
väljakut ning võimalus män-
gida discgolf´i. Kooli parki 
oleme soetanud erinevaid 

atraktsioone, et toetada las-
te liikumistahet. Sel sügi-
sel täienes tänu LEADERi 
programmile ka ronilate ala. 
Näeme, et enamik lapsi vee-
dab väga hea meelega aega 
värskes õhus, ning loodame, 
et liikumine toob tõesti koo-
lirõõmu.

Arnika Tegelmann
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Paar aastakümmet 
ehitusettevõtjana lei-
ba teeninud, nüüd 
Järva vallavalitsuse 
ehituse peaspetsialist 
Gilmar Krzivets ei salli 
rumalaid ametnikke, 
kes inimeste aega ja 
raha raiskavad, ning 
peab oma elus täht-
saks mammona ase-
mel põnevaid elamu-
si koguda.

Gilmar aimab, et tema pe-
rekonnanimi võiks olla pärit 
Poolast – tema teada on seal 
vähemalt viis Krzivetsi-nimelist 
küla. Isaisa sündis juba Eestis 
Rakveres, kuid teadaolevalt oli 
tema isa hoopis Leedus naha-
kaupmees, kes tuli elama Ees-
tisse – sellest oskas omal ajal 
rääkida vanaema. „Eks see ni-
mi üks nuhtlus ole. Kui nime 
küsitakse, hakkan tavaliselt ise 
tähthaaval ütlema. Isale oli see 
nimi nii tähtis, aga tema oli liht-
ne tööline. Kui aga töötad selli-
sel kohal, kus sinu poole palju 
pöördutakse ja suheldakse, on 
keeruline,“ tunnistab ta.

Kust tema huvi ehituse vas-
tu alguse sai, Gilmar ei mäle-
tagi. Koolivaheaegadel käis ta 
ehitustel abitööliseks ja pärast 
Põltsamaa keskkooli lõpetamist 
läks TPI-sse ehitust õppima. 
Aga mitte seepärast, et kooli-
vaheajad ehitustel oleks jätnud 
sügava mulje, vaid valiku ot-
sustasid sisseastumiseksamid: 
kaks matemaatikat (kirjalik ja 
suuline) ning füüsika – reaal-
ained talle sobisid. Kõrgkooli 
suved möödusid loomulikult 
EÜE-s ja mustades rühmades 
ehitades. Kuid EÜE-nostalgiat 
Gilmar ei põe ja eriliseks ehita-
jaks end ei pea – kõrgkool an-
dis inseneridiplomi. Ta suunati 
tööle Viljandi Teedevalitsusse, 
kus töötas aasta. Siis sai temast 
Kesk-Eesti restaureerimisvalit-
suse töödejuhataja. Kesk-Eesti 
alla kuulusid Viljandi, Põltsa-
maa ja Paide osakond (muide, 
Paide osakonda juhatas Gilmari 
praegune lauanaaber, valla ehi-
tusspetsialist Tiit Schvede).

Alguses töötas ta Viljandis, 
siis läks aga tagasi kodulinna 
Põltsamaale, sest seal anti kor-
ter vastvalminud majja. „Ega 
restaureerimisvalitsust kauaks 
jätkunud. Aastal 1992 tegin oma 
ehitusfi rma. Tegime kõiki töid. 

Näiteks olime aastaid Weckma-
ni ametlik katusepanija. Muide, 
samas korteris elan praegugi,“ 
ütleb Gilmar ja tunnistab, et on 
mugav ja laisk inimene ning et 
fi rmas olid spetsialistid omast 
käest võtta, pole ta ise eriti mi-
dagi ehitanud, ainult väiksemaid 
remonte teinud. 

Ametnikuks sattus Gilmar 
juhuslikult. Tegi Imavere Ko-
dutare ehitusel omanikujäre-
levalvet ja Imavere vallavanem 
Jüri Ellram kutsus teda osalise 
koormusega valla ehitusspet-
sialistiks. Kui vallad ühinesid, 
tuli talle mõneti üllatusenagi 
ettepanek Järva valla ehitus-
poolt juhtima asuda. „Selgus, 
et teistes valdades selliseid eri-
alaspetsialiste polnudki, kui 
Andres Teppan (Järva valla 
tollane abivallavanem – toim) 
mulle seda tööd pakkus,“ ütles 
Gilmar. Nende teed ristusid 
juba aastal 2005, kui Andres 
ehitas Põltsamaal raamatuko-
gu juurdeehitust ja Gilmar tegi 
seal ehitusjärelevalvet. (Muide, 
Gilmar on ka Põltsamaa valla-
volikogu liige.)

Kõige keerulisem on ametni-
kutöö juures paberimajandus, 
kuid ta ei lase sel üle pea kas-
vada. „Olen tulnud eraettevõt-
lusest, kus tuleb asjad lihtsalt 
ära teha. Teen tööd ka õhtul 
kell 11, kui vaja – mulle meel-
dib siis tööd teha, hea ja vaik-
ne,“ ütleb ta. Oma tugevuseks 
hindabki Gilmar just seda, et 
on ehitusettevõtja. „Ma oskan 
küsida ja ehitajad mind alt ei 
tõmba,“ ütleb ta.

Kokkupuuted omavalitsus-
tega teistes maakondades on 
näidanud selle ala ametnike 
ebapädevust. „Mõni ametnik 
on nii tume, et halb hakkab. 
Inimestele tehakse liiga. Näi-
teks Jõgeva maakonna ühes 
omavalitsuses olid korrusmaja 
juures riigi maal aiamaad. Üks 
inimene oli sellele pannud püsti 
alla 20-ruutmeetrise istumis-
koha, eest avatud varjualuse, 
kus grillida. Vahepeal tekkis 
võimalus riigi maad erastada, 
kui sul on maa peal mingi ehi-
tis.  Ta hakkas seda asja ajama. 
Läks vallavalitsusse, kus öeldi, 
et see on ebaseaduslik hoone 
– tuleb teha projekt. Inimene 
lasi projekti teha. Mina pidin 
tegema auditi, et ehitis on kõlb-
lik ja ohutu. Inimene maksis 
nii projekti kui ka auditi eest ja 
veel 500 eurot trahvi omavo-
lilise ehitise eest. See putka ei 
maksnudki tal nii palju, kui ta 
sellele kõigele raha kulutas. Te-

gelikult oleks pidanud ametnik 
tolle putka lihtsalt registrisse 
kandma, aga ta kooris sellelt 
vaeselt kodanikult seitse nah-
ka. Sellise alla 20-ruutmeetrise 
madala ehitise jaoks pole luba 
vaja,“ räägib Gilmar. „Või Jõge-
va linnas juhtus, et viilkatusega 
maja vintskappi ehitati pike-
maks ehk ühest küljest katuse 
lõpuni – ülemise korruse toale 
lisandus kõige enam viis ruut-
meetrit. Elektrijuhtmeid sinna 
ei veetud, korstent ei ehita-
tud – pistikukohad ja korsten 
olid selles ruumis juba olemas. 
Ametnik nõudis aga nii elektri- 
kui päästeameti auditit. Mõist-
lik pole inimesele sekeldusi ega 
rahalisi kulutusi kaela tuua.“

Järva vallas sellist muret po-
le, sest nii Gilmar kui ka Tiit on 
olnud tegevehitajad ja inimesed 
saavad hüva nõu ja kõik vajali-
kud load ruttu. „Koolitustel on 
öeldud, et kui Tallinnas saad 
alla kuue kuu mingi loa, lõhnab 
see korruptsiooni järele,“ lisab 
Gilmar. Tema meelest peavad 
aga asjad käima mõistlikult, 
kiiresti ja ladusalt, et inimene 
ei pea ka asjatult raha ja aega 
kulutama.

„Tulusam oli eraettevõtja ol-

la,“ võrdleb Gilmar, kuigi pin-
gelistel aegadel kulus ka närvi 
rohkem, sest ettevõtja peab 
inimestele töö tagama ja pal-
gapäeval palka maksma. Suur 
ehitamine lõppes aastal 2012. 
„Väikesel tegijal pole lõbus. Kui 
talvel tööd pole, mida sa töö-
tajatega teed? Vanasti mehed 
istusid kodus, talvel anti puh-
kust, aga nüüd ütleb töötaja, et 
ta ei taha talvel puhkust – tahab 
suvel.“

Gilmar ütleb, et mingid asjad 
elus on saavutatud, pole vaja 
enam rabeleda. „Mu kolmetoa-
line korter on korralikult ära 
remonditud. See, miks ma oma 
majas ei ela, on prioriteetide 
küsimus – mulle on meeldi-
nud midagi muud teha,“ ütleb 
Gilmar. Tema vaba aeg ja raha 
kulub sukeldumisele, reisimi-
sele ja fotograafi ale – pilte teeb 
ta nii maa peal kui ka vee all. 
„Tuttavad ikka ütlevad, et no 
jah, sul seda raha ikka on – saad 
reisimas käia. Küsin siis vastu, 
et vaata oma maja – palju sa 
sinna sisse oled pannud? Aga 
mina elan korteris. Mul pole 
selliseid kulusid.“

„Ei maksa igat asja näppida,“ 
vastab Gilmar, kui pärin, kust 

Gilmar Krzivets ei pelga

Meie mitmekülgne Gilmar on jälle jõudnud... 
Põltsamaa raamatukogus avatud Gilmari 
maskikogu näitus "Eripalgeline maailm".

Tais tiigrite varjupaigas.Tais tiigrite varjupaigas.

22. oktoobril tutvustas MTÜ 
Teeotsa Talu asutaja Tanel Teas 
imaverelastele ühingu plaani 
võtta tasuta kasutusele Imavere 
külas Imavere-Viljandi maantee 
ääres asuv vallale kuuluv Järave-
re Kooli maaüksus, et luua sinna 
kogukonnale aktiivsuspark. 

Teas selgitas, et talvisel ajal vana 
suusarada korrastatakse ja luuakse 
võimalus nii kooliperel kui ka kõi-
gil teistel suusatada. Suvisel ajal on 
plaan kinnistut kasutada krossira-
jana ja selle kõrval paralleelselt ka 
maastikujalgrattarajana. „Kinnistu 
keskel asuvasse metsa soovime ra-
jada paintball'i-väljaku, maaüksusel 
leidub ruumi rajada veel skate park, 
minigolfi väljak ja discgolf'i- rada. 
Talvel pakuvad Viljandi maantee 
äärse alaga paiknevad mäenõlvad 
võimalust kelgutada. Nõlvade all 
olevale rohumaale saame rajada 
uisuväljaku,“ tutvustas Teas plaane.

Inimestele tegi muret plaan 
metsa korrastada, sest see metsa-
tukk hoiab kinni saeveski poolt 
tuleva müra ja saepuru. 

Jüri Ellram ütles, et mets on 
kohati läbimatu padrik, paju-

võsa, mille seisu võiks hinnata 
mõni spetsialist. „Täna on see 
metsamaa ja kui sealt puid maha 
võtta, tuleb ka asemele istutada. 
Saepuru hoiavad kõige paremini 
kinni okaspuud. Mägede efekt 
oleks suurem, kui need oleks 
veel rohkem majade pool,“ ar-
vas Ellram. 

Volikogu eelarve- ja majan-
duskomisjoni esimees Eve Okas 
ütles, et plaan tundub uhke ja 
hea, aga tekitab ka küsimusi – 
kust tuleb raha, et seda kõike 
teha. „Teisalt, üritame arendada 
Saare-Kuusiku puhkeala – kas te 
pole mõelnud, et mõned tegevu-
sed, näiteks uisuväljak, sobiksid 
paremini sinna, sest seal on ole-
mas asfaltplats,“ küsis Okas. „Veel 
üks küsimus on krossiraja kohta 
– kas kolite senisest kohast ära? 
Teie ühingust ei ela vist ühtegi 
inimest Tuljaku teel – krossiraja 
müra jõuab ennekõike sinna. Ja 
see teeb inimestele muret.“

Teas ütles, et Stora Ensoga on 
kokkulepe, et nad võivad senist 
krossirada kasutada ja ei pea uu-
de kohta kolima.

Imaverre plaanitakse aktiivsusparki
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a ka haiga tõtt vaadata 

on pärist tema sukeldumishuvi. 
„Aasta oli 1999, kui läksin Tais-
se. Vaatasin mingit reklaami, 
et tehakse proovisukeldumisi. 
Mõtlesin, et lähen vaatan, mis 
asi see on. Ja nii ma vaatangi. 
Siiamaani. Alates 2006. aastast 
õpetan ise inimesi sukelduma, 
300 inimese ringis on käinud 
minu juures kursustel. Sukel-
duma õppida saab ükskõik 
kus, kasvõi siinsamas laua taga. 
Kursus koosneb kolmest osast: 
teooria, bassein (käime Tartus 
Auras) ja avavesi.“

Küsimusele, kus on olnud 
kõige ilusam sukelduda, ei oska 
Gilmar vastata. „Emotsioone 
on igal pool. Näiteks mõni to-
hutult äge vrakk, nagu muu-
seum. Või reisilaev 30 meetri 
sügavusel mere põhjas, mis 
kurseeris Egiptuse ja Saudi-
Araabia vahet ja viis inimesi 
sinna tööle – autod olid pardal 
ja inimeste kohvrid-kotid laiali. 
Või ilusad korallid. Või igasu-
gu elukad, keda kohtad,“ ütleb 
Gilmar. Haiga on ta kohtunud. 
„Milleks muidu sinna vette 
minna? Kui oled haid näinud, 
on sukeldumine korda läinud. 
Hollywoodi fi lmides on haid 
kurjad, muidu ujuvad eest ära, 
kui tahad neid pildi peale saada. 

Tiigerhaile olen otsa vaadanud 
umbes paari meetri kauguselt. 
Lõuna-Aafrika rannikul loo-
biti raipeid vette, et haisid ligi 
meelitada. Lõpuks vesi kihas 
haidest, möll käis.“

Muidugi haid ka ründavad, 
aga enamasti jäävad jäseme-
test ilma surfarid. Miks? „Surfar 
on laua peal ja ujub, käed-jalad 
üle laua serva. Hai vaatab alt – 
hüljes. Ujub ligi, teeb krõmps, 
sülitab plastikutükid suust välja 
ja ujub minema, ise omaette 
kirudes – jälle sain tõmmata.“

Nägemata on veel palju. 
„Mul on kodus seinal maailma 
kaart, kus külastatud riikidelt 
saab kullavärvi maha kraapida. 
Kui seda vaatan, siis on veel 
käia palju. Aga sellist sihti ma 
endale ei sea, et sel aastal tahaks 
sinna või teise riiki minna, rei-
sibüroodega ma ei reisi. Olen 
seljakotirändur, pakin kaasa 
lühikesed püksid, paar T-särki 
ja oma sukeldumisvarustuse – 
kalipso, lestad. Kui tuleb mõni 
sooduspakkumine, ostan liht-
salt pileti ära. Näiteks Tallinnast 
Hongkongi edasi-tagasi mak-
sis lennupilet 300 eurot, ostsin 
kohe ära ja alles siis hakkasin 
vaatama, mis edasi saab. Otse 

all on Filipiinid – selge, siis tu-
leb sinna minna. Samuti leidsin 
soodsad piletid Uus-Meremaa-
le – see on koht, kuhu tahaks 
kindlasti tagasi.“

Ka Eesti meredes on, mida 
vaadata. Kaks korda on tema 
pildid Vilsandi hüljestest ära 
märgitud ka Eesti Looduse fo-
tokonkursil. 

Selle kuu keskpaigas sõidab 
Gilmar sukelduma Maldiividele 
ja kinnitab, et seal pole midagi 
muud teha. „Need näevad välja 
küll kui paradiisisaared, kuid 
teha pole seal peale päikese võt-
mise midagi. Minu jaoks oleks 
see kui vangla – 200 sammu 
üht- ja 200 sammu teistpidi, 
igal pool on vesi vastas. Pluss 
seal olla on nii kallis. Mina ta-
haks minna kuhugi külla, kuhu 
igaüks ei satu, ja näha, kuidas 
inimesed elavad. Kunagi Laoses 
sattusin külapeole, juhuslikult 
ja üksinda. Istusin kohalikus 
baaris, kohalikud tulid rääki-
ma ja kutsusid peole. Miks ka 
mitte? Sõitsime paarkümmend 
minutit linnast välja. Siis võttis 
küll kõhedaks, et kuidas ma ta-
gasi saan. Kohalikud olid mulle 
rinnuni, olin peol tähtis külali-
ne ja need, kes mu kohale tõid, 
ka tehtud mehed. Ja kui pidu 

läbi sai, sõidutati mind ilusasti 
linna hotelli juurde tagasi.“

Ohtlikke olukordi pole tal 
reisides ette tulnud. „Kord 
sõitsime Lõuna-Aafrika va-
bariigis neljakesi rendiautoga 
ringi. Auto läks mingi asustatud 
punkti lähedal katki. Helistasi-
me rendifi rmasse, et nüüd on 
selline lugu, ja sealt lubati paari 
tunniga uus auto saata. Mõt-
lesime, et mis me ikka autos 
istume – kolame ja vaatame 
ümbruskonda. Hakkasime ju-
ba astuma, kui üks džiip pidas 
kõrval kinni, valge mees sees. 
Küsis, mis teete siin? Segi peast 
– ruttu minu autosse,“ pajatab 
Gilmar. „Ta selgitas, et poole 
tunni pärast poleks meil olnud 
asju ja võibolla meid endidki 
elus, kui oleksime hakanud seal 
lihtsalt kolama, sest valgete ja 
mustanahaliste suhted pole 
head. Valged elavad okastraadi-
ga piiratud kõrgete tarade taga, 
kus on elekter sees.“

Äge olukord oli ka selle aasta 
jaanuaris Etioopias. „Viidi ühte 
külla tseremooniale, sõit kestis 
ligi tunni. Enne tolle hõimu 
aladele jõudmist tuli autosse 
üks püssimees, sest muidu ei 
saavat – hommikuti veel vaik-
sed ja rahulikud mehed pidid 
pealelõunal kõik juba purjus 
olema ja automaate täristama.“

Lisaks ühele vesisele hobi-
le on Gilmaril veel kaks, kuid 
veidi kangema kraadiga hobi: 
ta kuulub nii Põltsamaa õlle- 
kui ka viskiklubisse. Klubid 
käivad koos kord kuus ja kui 
keegi kusagil kaugel maal käib, 
toob ta sealt kaasa ka jooke, 
mida siis koos degusteeritak-
se ja hinnatakse. Gilmar teab 
öelda, et kõige paremat õlut 
tehakse siiski õllemaades Tšeh-
his ja Saksamaal. „Eestis on 
käsitööõllesid nii palju, et võ-
tab silme eest kirjuks. Paljud 
üritavad õllele lisada erinevaid 
maitseid, tehakse mingit kir-
siõlut,“ arvustab ta. „Õlu olgu 
õlu ja kirisimahl olgu kirsi-
mahl. Ainus maitse olgu hu-
malamaitse, mulle meeldivad 
hästi humalased õlled.“

Viski ja õlu on omavahel ti-
hedalt seotud. „Piltlikult öeldes 
on viski õlle järgmine etapp. 
Paljud inimesed ei arva viskist 
midagi, aga nad pole lihtsalt 
head viskit proovinud,“ kin-
nitab Gilmar ja lisab, et head 
viskit tehakse ikka Šotimaal ja 
Iirimaal. „Maitsesime klubis 
hiljuti üht Prantsuse viskit, mis 
kõlab väga kummaliselt, aga ka 
see oli väga hea.“

Keskkonnajaamad 
Järva vallas
Aravete keskkonnajaam
Asukoht: Lasteaia tn, 
Aravete
Avatud: N 17–19  
Sinine ja kollane konteiner 
on kättesaadav iga päev.
TASUTA saab ära anda:
Paberi- ja papijäätmed 
(sinine konteiner)
Segapakendijäätmed 
(kollane konteiner)
Ohtlikud jäätmed
Imavere keskkonnajaam
Asukoht: Soojuse tee 1, 
Imavere
Avatud: N ja R 12–14 ja 
L 10–14  
Töövälisel ajal 
kokkuleppeliselt 
keskkonnajaama valvuriga 
(Vallo Must, 5550 4178).
Sinine ja kollane konteiner 
on kättesaadav iga päev.
TASUTA saab ära anda:
Paberi- ja papijäätmed 
(sinine konteiner)
Segapakendijäätmed 
(kollane konteiner)
Elektroonika (külmikud, 
televiisorid, monitorid jne)
Vanarehvid
Tekstiilijäätmed (vaibad, 
kardinad, riided jms)
Suurjäätmed (mööbel)
Aknaklaas
Ohtlikud jäätmed
NB! Aia- ja haljastusjäätmed 
on võimalik eramaja omanikel 
kompostida oma kinnistul 
ning kortermaja elanikel 
vastavalt vallavalitsusega 
sõlmitud lepingutes määratud 
aiamaatükkidel korrapärastes 
aunades.
Järva-Jaani 
keskkonnajaam
Asukoht: Kase tn 5, 
Järva-Jaani
Avatud: L 10–13  
Töövälisel ajal 
kokkuleppeliselt Järva-Jaani 
Teenus OÜ juhatajaga tel 
503 3515.
Paberi- ja papijäätmete ning 
segapakendi konteinerid 
asuvad keskkonnajaama ees.
TASUTA saab ära anda:
Ohtlikud jäätmed
Elektri-ja 
elektroonikajäätmed (telerid, 
pliidid, külmikud, 
köögiseadmed jne)
Suurjäätmed (mööbel)
Vanarehvid
Peetri keskkonnajaam
Asukoht: Kesktee 5, 
Peetri alevik

Avatud: E–N 9–16 ja R 9–12  
Ohtlikute jäätmete konteineri 
võtme saab Kareda 
teeninduspunktist. Info tel 
384 9020.
Paberi- ja papijäätmete ning 
segapakendi konteinerid 
asuvad keskkonnajaama ees.
TASUTA saab ära anda:
Segapakendijäätmed
Paberi- ja papijäätmed
Elektroonikajäätmed
Ohtlikud jäätmed
Suurjäätmed (mööbel)
Koeru keskkonnajaam
Asukoht: Tuule tee 1, Koeru 
Avatud: K 12–16 ja L 10–14
Muudel aegadel 
kokkuleppida 
keskkonnajaama valvuriga 
(Jüri Rajapu, 552 1089).
TASUTA saab ära anda:
Vanapaberi- ja papijäätmed
Pakendijäätmed
Ohtlikud jäätmed
Elektri- ja elektroonikajäätmed
Suurjäätmed (mööbel)
Koigi keskkonnajaam
Asukoht:Roheline 10, 
Võimla kinnistu, Koigi
Avatud esimesel ja 
kolmandal nädalal:
T 7.30–10, K 10–12, 
R 7.30–10, L 10–13
Avatud teisel ja neljandal 
nädalal:
T 7.30–10, K 10–15, 
R  7.30–10, L SULETUD
Töövälisel ajal 
kokkuleppeliselt 
keskkonnajaama töötajaga 
(Rita Alliksoo, 5390 5550).
TASUTA saab ära anda:
Korterelamute juures, söökla 
läheduses:
·Vanapaberi- ja papijäätmed
·Pakendijäätmed
·Aknaklaas (ainult söökla 
läheduses), ainult lehtklaas! 
(ei sobi pakett-, värviline, jää- 
ja autoklaasid)
Katlamaja hoovis:
·Ohtlikud jäätmed
·Elektri- ja elektroonikajäätmed
Jäätmemaja:
·Suurjäätmed (mööbel)
Keskkonnajaamad ei võta 
vastu olmejäätmeid, 
ehitusjäätmeid ja vana 
sanitaartehnikat 
(kraanikausid, WC-potid)  
jms. Need tuleb igal inimesel 
ise viia Väätsa Prügilasse, 
Roovere küla, Türi vald 72805 
Järvamaa, tel 384 0111, 
http://www.prygila.ee/, mis on 
avatud 24 tundi päevas. 
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Oktoobri keskpaigas 
Helmi Tohvelmani ni-
melise Järvamaa 
maakoolide eduka 
õpilase preemia pälvi-
nud Albu põhikooli 
üheksandik Kaarin 
Rannu ütleb enesekrii-
tiliselt, et oskab kõike 
natuke ja pole milleski 
väga hea. Veel.

Kaarin tuleb klassist välja vei-
di kurva näoga – parasjagu oli 
bioloogiatund ja õpetaja rääkis 
veresoontest. See oli huvitav. 
Tema kõige lemmikum aine on 
siiski matemaatika. „Olen ratsio-
naalne inimene. Tahan, et oleks 
kindlad reeglid ja ei peaks ise 
palju mõtlema,“ põhjendab ta 
ja lisab, et kirjandus tema jaoks 
nii huvitav pole. Aga ise ta päe-
vaplaani järgi ei ela, oma tubagi 
on sassis ja erinevaid huvisid 
palju. Näiteks näitlemine – va-

rem unistas ta näitlejakutsest, 
aga seal tundub olevat suur 
konkurents. „Nüüd mõtlen 
ratsionaalsemalt, et valida tu-
leb eriala, kus teeniks suuremat 
palka,“ ütleb ta. Temast võiks 
saada näiteks psühholoog või 
psühhiaater, kuigi ta räägib oma 
muredest pigem teistele, kui on 
ise hea kuulaja. Kuid teisi aidata 
talle meeldib. 

Kaarin ütleb tunnustavalt, 
et Albu põhikool pakub palju 
võimalusi erinevate asjadega 
tegeleda. „Mina olen käinud 
kunstiringis. Mulle meeldis, aga 
ma pole selles väga hea. Klaverit 
olen õppinud ning väikekan-
nelt ja fl ööti õppida on lausa 
kohustuslik – mängime neid 
muusikatundides, ukulelet ka,“ 
räägib ta. 

Pärast tunde vurab Kaarin 
bussiga Paidesse, et Enriko Pe-
daksalu juhendamisel JJ-Street 
Paide tantsukoolis hiphoppi 
vihtuda. Ta oleks tahtnud kaasa 
lüüa ka sügisel Paide teatri näit-
lejate eestvedamisel alustanud 
noorte teatristuudios, aga ei leid-

nud selleks aega. Ehk järgmisel 
aastal.

Kodus ta õppimisele palju 
aega ei pühenda, maksimaalselt 
tunni, tavaliselt paarikümne mi-
nuti ringis. „Koduseid tõid ei anta 
palju, küllap sõltub neile kuluta-
tav aeg inimesest,“ lausub ta.

Kuni seitsmenda klassini 
oli Kaarin puhas viieline, aga 
seitsmenda ja kaheksanda klassi 
lõputunnistusele lipsas sisse ka 
paar nelja. Mis ainetes, Kaarin 
enam ei mäletagi. Oma kooli on 
ta esindanud ka aineolümpiaa-
didel, kõige edukamalt mate-
maatikas: kuuendas klassis tõi ta 
maakonnavoorust koju esikoha, 
pärast seda on jäänud kolman-
daks ja jagama 4.-6. kohta. Eesti 
keele ja ajaloo tundmises pole 
ta nii edukas olnud. „Ajalugu 
pole minu teema, pigem huvitab 
mind lähiajalugu,“ põhjendab ta.

Klassijuhataja, ühtlasi ka 
muusikaõpetaja Kaja Kraav 
(Kaja iseloomustab Kaarinit kui 
sõbralikku ja abivalmis neiut, 
kellest on suur tugi ürituste kor-
raldamisel ka õpetajale) on õpi-

lastest kokku pannud ansambli, 
millega esinemisi jagub. „Kuna 
meid on nii vähe (minu klassis 
on vaid neli õpilast), saadetakse 
viielised alati võistlema. Oleme 
osalenud ka robootikavõistlustel, 
juhendaja käib Raplast ja et see 
on kaugel, saame temaga kokku 
laagrites, näiteks jõuluvaheajal. 
See on huvitav, aga program-
meerimises pole ma veel tugev,“ 
tunnistab ta. „Oskan kõike, aga 
natukene. Ma pole milleski väga 
hea.“

Kaarini teada esitas ta pree-
miale kool. Miks ta aga parimaks 
osutus, ei oska ta öelda. „Olin 
kindel, et ei võida. Mõtlesin, et 
küllap keegi Väätsa koolist,“ tun-
nistab Kaarin.

Mida ta auhinnaraha, 100 
euroga peale hakkab („Ma isegi 
ei tea, kas olen selle juba kätte 
saanud?“), ta veel ei tea. Ilmselt 
hoiab alles juhuks, kui tuleb mõ-
ni hea idee. Praegu seda veel po-
le. Küll teab ta kindlalt, et jätkab 
järgmisel aastal õpinguid Paide 
riigigümnaasiumis, millest on 
kuulnud palju head.

Edukas õpilane tegeleb 
natuke kõigega

Kaarin mõõdab oma kooli treppe 
juba üheksandat aastat.
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Kirjanik Pamela Maran räägib oma
uuest raamatust ja kohtumistest saja
Eesti vanaemaga.

Kohapeal saab soetada raamatut
erihinnaga ja teisi kirjastuse raamatuid
ÜLIsoodsalt.
Palju kingimõtteid pühadeajaks!

ARNIKA TEGELMANN

Õile Kalme töötab õpetaja-
na aastast 1969 ehk praegune 
kooliaasta on talle viiekümnes. 
„Ma pole elus kunagi mõelnud, 
et võiksin mingil teisel alal töö-
tada, kuigi ema tahtis, et minust 
saaks raamatupidaja,“ lausub 
Õile. „Ja kui minu käest küsi-
takse, et kui saaksin uuesti alus-
tada, mida siis teeksin, vastan, 
et valiksin täpselt sama tee.“

Õile ütleb, et lapsed on ikka 
lapsed, kuid rohkem on õpi-
raskustega lapsi ja neid, kes 
vajavad tuge. Miks? „Iga sellise 
arenguhälbega lapse taga on pe-
re, selles olevad probleemid ja 
meie praegune ühiskond. Kind-
lasti on üks põhjus, et vanema-
tel on laste jaoks vähe aega.“

50 aastat on just lapsed Õilet 
koolitöö küljes ja noorena hoid-
nud. „Töötan eriklassi lastega, 
kes vajavad erilist hoolt ja ka 
erilist lähenemist. Käisin enne 
seda pikal kursusel õppimas, 
kuidas töötada hariduslike eri-
vajadustega lastega. Mind huvi-
tas see, kuidas ja mil määral see 
erineb tavapärasest klassist ja 
kuidas neid lapsi aidata,“ räägib 
Õile. „Minu klassis on kuus last, 
üks neljandas ja teised viiendas 
klassis (alustasin nendega esi-
mesest klassist). Kahe klassiga 
töötamine raskendab õpetamist. 
Nad õpivad põhikooli program-
mi järgi, on veidi püsimatud ja 
miinus ongi see, et ma pean end 
jagama kahe klassi vahel. Tä-
napäeval ei peaks lapsed enam 
liitklassides õppima.“

Tulemused on sellegipoolest 
head – kõik lapsed lõpetasid 
klassi ja keegi ei jäänud suve-
tööle. „Minu õpetamisel on põ-
himõte, et pean suutma klassis 
teha aine nii arusaadavaks, et 
laps oskab seda vähemalt ra-
huldaval tasemel. Kui ta õpib 
pikapäevarühmas või kodus 
juurde, siis saab hea tulemuse ja 
kui töötab veel eraldi ning pere 
aitab kaasa, siis saab väga-väga 
hea tulemuse. Kui ma näen, et 
laps ei suuda rahuldavat taset 
saavutada, siis tuleb temaga 
eraldi tööd teha.“

„Kui laps ei taha üht või teist 
ainet õppida, tuleb see talle hu-
vitavaks teha,“ teab Õile öelda.
„Lapsele meeldib tegelikult kõike 
teha, aga ta ei taha teha seda siis, 
kui ta ei oska. Kui ta hakkab os-
kama, siis ole ainult mees ja anna 
ülesandeid kätte. Sa pead talle 
suutma õppetüki selgeks teha. Ja 
muidugi kiitma. Aga tunnustama 
peab asja eest – lapsed tunnevad 
ära, kui see on võlts.“

Õilel endal on kolm last ja 
kaheksa lapselast. „Mu kõi-

ge vanem lapselaps on koolis 
õpetajate päeval direktor olnud. 
Tunnetan, et osa minust on te-
mas. Ka sel aastal pöördus ta 
minu poole, et vanaema – ma 
pean olema direktor, kuula, ma 
tegin kõne valmis. Luges selle 
mulle ette ja ütles hiljem, et sai 
selle päevaga hästi hakkama.“

Lastest pole õpetajaametit 
keegi valinud, aga tema ema 
unistus täitus – üks Õile tütar-
dest on raamatupidaja.

Lisaks koolitööle tegeleb Õi-
le Albu eakate ühendusega ehk 
selle kandi eakatega. „Ametli-
kult oleme väga noored – alus-
tasime kolm aastat tagasi. Enne 
seda tegutsesime ka, aga polnud 
nime. Põhikirja järgi võtame 
ühendusse avalduse põhjal 
need, kes töötasid Tammsaare 
nimelises kolhoosis. Aga meil 
on ka teiste elualade esindajaid, 
kes tegutsesid selles piirkonnas. 
Kõige noorem liige on alla 70 
eluaasta, kõige vanem üle 90 
aastane mees – meie ühenduse 
auliige, kuigi põhikirja järgi või-
vad ühendusse kuuluda inime-
sed alates 55. eluaastast, kes on 
jäänud pensionile,“ tutvustab 
Õile. „Enamik on naised, 26 
liikmest on mehi neli.“ 

Kooskäimise mõte on tulla 
kodunt välja, et eakam inimene 
ei jääks elust kõrvale. Ka tema 
jaoks on mõeldud tähtpäevade 
tähistamised, teatrikülastused, 
tutvumised uute paikadega. 
„Võibolla ta elabki üksinda, tal 
polegi enam omakseid – meie 
õnnitleme teda sünnipäeval. 
Kuna sel aastal tähistame Eesti 
100. sünnipäeva, siis asendasi-
me sünnipäevalilled kaheeuros-
te juubelimüntidega – tellisime 
mündid, otsisin väikesed karbid 
(kui oli juubel, siis kuldse, teis-
tele tavalise) ja panin sameti 
põhja. Sai ilus kingitus.“

„Raha meil ei ole. Ütlen ikka, 
et tänu sellele, et ma tööl käin, 
saame oma ühendust pidada. 

Maksame ka aastamaksu, see 
on viis eurot ja päris vanakesed 
seda ei maksa. Paaril viimasel aas-
tal oleme saanud vallalt 500 eurot. 
Sellest oli suur abi,“ tõdeb Õile.

Järva valla eakate II kokku-
tulekul Valgehobusemäel kinkis 
Õile korraldajate poolt kõigile 
valla eakate ühendustele suure 
koti piparmünti. Loomulikult 
õmbles ta kotid ise ja ravimtai-
medki olid pärit tema koduaiast, 
enda korjatud, puhastatud, tü-
keldatud, kuivatatud. „See oli 
suur töö, et seitse suurt kotti 
piparmündilehtedega täita. Ik-
ka kõik selleks, et ilma rahata 
hakkama saada,“ tunnistab Õile.

Ühenduse kahe viimase aasta 
tegemised on koondatud ühte 

paksu kausta. Eakad on käinud 
näiteks Memory 2017 kontserdil, 
tähistanud küünlapäeva ja Tartu 
rahulepingu aastapäeva, emade-
päeva, külastanud televisiooni ja 
Tallinna botaanikaaeda. Albu 
küla päevaks sai välja antud raa-
mat „Albu küla lood“ (koostas 
Ester Valdvee), esinemas käis 
Hanna-Liina Võsa, kelle isa on 
Albu kooli vilistlane. Järva-Jaa-
nis peeti juba 2017. aasta suvel 
koos teistega alles sündimata 
Järva valla eakate ühenduseesi-
mest kokkutulekut „Saame tut-
tavaks“. „Oleme käinud kogu aeg 
Tallinnas 60+ festivalidel ja pole 
veel villand saanud, aga meie 
enda ühenduses pole tekkinud 
ansamblit, kapelli või tantsurüh-
ma, et seal ka esineda,“ räägib 
Õile. „Oleme käinud ekskursioo-
nil Peipsi ääres ja jõulude ajal 
Võhma Valgusevabrikus vaata-
mas, kuidas küünlad valmivad. 
Eelmisel aastal avatud külade 
päeval tegime vanaemade koh-
vikut Jäägri Villas. Osalesime 
ka pensionäride koondise poolt 
tasustatud arvutikursustel.“

Õile juhatab ka Järva valla 
eakate ümarlauda. Mure on, et 
eakate ühendused pole vallas 
piirkonniti võrdses seisus. „Töö-
tavad päevakeskused, kus on 
palgaline töötaja,“ räägib Õile. 
„Eakatel on koht, kus kokku 
tulla. Albu on olnud enne ja on 
nüüd veel hullemini ääremaa 
– meil pole eakatel kokkusaa-
miskohta. Viimasel korral proo-

visin ümarlaual seda selgeks te-
ha, et ka meil võiks olla selline 
koht, oma nurgake. Me ei tahagi 
tasustatud töötajat. Pakuti, et 
võime koos käia raamatukogus 
või kultuurimajas. Kujutad sa 
ette, et ma tassin toole kultuu-
rimajast raamatukokku – ma 
olen järgmisel päeval haige, kui 
need ära tassin.“

Praegu on Albu eakate ühen-
dusel kokkulepe Jäägri Villaga, 
et neli korda aastas saavad nad 
kokku seal, tähistavad sünni-
päeva ja tasuvad oma lõuna 
eest ise.

Lapsed hoiavad noorena

Õile on konkursi „Aastad täis sära ja väärikust“
nominent, Uno Aan võitis samal konkursil laureaaditiitli.
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Kuhu minna
NOVEMBER
13. novembril kell 19 Järva-Jaani kultuurimajas JÄRVA KILB
14. novembril kell 18 Järva-Jaani kultuurimajas kohtumine raamatu 
„Eesti vanaemade lood ja salatarkused“ autori PAMELA MARANIGA
15. novembril kell 18 Koeru kultuurimajas Eesti mängufilm 
„Võta või jäta“. Pilet 5.-; õpilane, üliõpilane, pensionär 3.50
16. novembril kell 18 Järva-Jaani kultuurimajas EV100 loodus-
film „TUULTE TAHUTUD MAA”. Pääse 4.- ja 3.-
16. novembril kell 18.30 mälumänguturniiri Ajuragin II voor Ima-
vere rahvamajas
17. novembril kell 16 Järva-Jaani kultuurimajas Lehtse kam-
merkoori kontsert
23. novembril kell 19 Koeru kultuurimajas varietee-etendus 
„Teid kutsub kabaree!“ kahes osas. Kaire Vilgats& Showstop-
persi tantsijad. Pilet 18.-, sooduspilet 16.-. Piletid müügil Pileti-
levis ja Koeru kultuurimajas. Info tel 385 4364
23. novembril kell 19 Järva-Jaani kultuurimajas EV100 lõpp-
kontsert „Ilus on maa, mida armastan“
29. novembril kell 19 Koeru Aruküla mõisas „Kingitus“, Inga ja 
Toomas Lunge albumi esitluskontsert. Pilet 15.-, sooduspilet 12.-. 
Piletid müügil Piletilevis ja Koeru kultuurimajas. Info tel  385 4364
30. novembril kell 18 koguperefilm MUUMID ja TALVINE IME-
DEMAA. Pääse 3.-

DETSEMBER
1. detsembril kell 12 Koigi mõisa saalis Koigi kultuuriseltsi jõu-
luootuse sündmus. Helle Opivalovi õpituba, TRES LOCOSE 
plaaditutvustus, Janete Gloria plaadi tutvustus ja advendikont-
sert seltsi lauluringidelt, ühislaulmine. Info tel 510 9708, Ene
2. detsembri kell 11 1. advendi jumalateenistus Järva-Jaani ki-
rikus. Kirikuaasta algus; kell 15 1. advendi kontsert Järva-Jaani 
kirikus; kell 16 1. advendiküünla süütamine kiriku juures pargis.
2. detsembril kl 12 Koeru Maarja Magdaleena kirikus I Advendi kont-
sert-jumalateenistus. Laulab Viimsi segakoor, dirigent Vaike Sarn
2. detsembril kell 17 Koeru kultuurimaja ees süütame küünlad 
Koeru kuusepuul
6. detsembril kell 18.00 Koeru kultuurimajas Eesti mängufilm 
„Elu hammasratastel“. Pilet 5€, sooduspilet 3.50
7.detsembril kl 18 Aruküla môisa saalis tähistab lauluansambel 
Madli oma 15. tegevusaastat kontserdiga „Alles jääb laul”.
9. detsembril kell 10–15 Koeru kultuurimajas jõululaat. Info ja 
registreerimine tel  5301 5930
11. detsembril kell 19 Koeru kultuurimajas Vana Baskini Teatri 
etendus  P. Jaaks „Öökuninganna“. Peaosa Helgi Sallo. Teistes 
osades Roland Laos, Raivo Mets / Eero Spriit / Allan Kress. Pilet 
16.-, õpilane, üliõpilane, pensionär 14.-. Piletid müügil Piletilevis 
ja Koeru kultuurimajas, tel 385 4364
12. detsembril kell 17 Koeru kultuurimajas kirjandusõhtu „Mu 
isamaa on minu arm“. Lydia Koidula 
175. sünniaastapäeva tähistamine. Esinevad Koeru meeste luu-
leklubi, raamatuklubi Vaimuvalgus etlejad, Kanarbiku lauluan-
sambel. Sissepääs vaba. Korraldavad raamatuklubi Vaimuval-
gus ja Koeru kultuurimaja.
14. detsembril kell 20 Aravete kultuurimajas jõulupidu. Esineb 
ansambel Eesti Mees. Pilet 5.-.
Laudade broneerimine kell 12–16 tel 383 2245
Täpsem info Järva valla kodulehe kalendris: http://jarvavald.
kovtp.ee/kalender

Oktoobri esimesel laupäeval 
Koerus Aruküla mõisas toimu-
nud 16. Kalju Lepiku luule-
võistlus tõi kohale 40 osalejat. 
Kui tavaliselt on täiskasvanuid 
oma luulet esitamas vaid paar-
kolm, siis neid oli sedapuhku 
kaheksa, gümnasiste aga üle 
Eesti (Tallinnast, Tartust, Vil-
jandist, Viimsist, Noarootsist, 
Hiiumaalt, Sauelt, Nõost) 22. 

Seekord edastas noorte-
le oma mõtteid ja esitas paar 
luuletust Leelo Tungal, keda 
on Lepiku luulepeole kutsutud 
varemgi. „Kalju Lepikul ja minu 
emal on sünnipäev 7. oktoob-
ril ja et ema oli koolis õpetaja, 
tahtsid kool ja tema endised 
õpilased alati sel päeval ema 
sünnipäeva tähistada,“ põhjen-
das Tungal, miks ta varem pole 
Koeru jõudnud.

Lepiku luulekogu on olnud 
viimasel ajal tema öökapiraa-
mat. Tungalt üllatas, kuivõrd 
kaasaegne Lepik on ja kui oluli-
ne on üks koht, Koeru, luuletaja 
elus – paljud Eesti kirjanikud ja 
luuletajad on maakohtades sün-
dinud. Lepik on tasase, rahuliku 
maa luuletaja, Järvamaa ongi 
selline. „Lepiku loodusluule on 
diskreetne,” ütles Tungal. 

Ta esitas Lepiku kogumikust 
„Muinasjutt Tiigrimaast” (1955) 
luuletuse „Aktus”. See meenus 
talle, kui ta aastaid tagasi Kana-
das käis. „Kartsin seda reisi väga. 
Et väliseestlased vihkavad nõu-
kogude ajal sündinud inimesi. 
Isegi Rummo ja Kaplinski luulet 
ei tahetud seal avaldada. Kõik 
see, mille Lepik „Aktuses” kirja 
pani, tuli tuttav ette,” rääkis ta.

Tungal rääkis ka oma esime-
sest välisreisist Rootsi kuning-
riiki. Teadupärast ei tohtinud 
Nõukogude Eesti inimene kü-
lastada Stockholmi Eesti Maja 
ja Eesti raamatupoodi. Tungal 
käis mõlemas ja ostis raamatu-
poest kaasa hulga plaate ning 
Välis-Eesti kirjanike teoseid. 
Tallinnas otsiti tollis tema pagas 
loomulikult läbi ja võeti kogu 
see kraam ära. Läbivaatami-
seks. „Kasulik on naiivik olla,” 
tunnistas Tungal, sest mõni aeg 
hiljem läks ta ja küsis oma va-
ra tagasi. „Saingi kätte! Keegi 
polnud kunagi midagi tagasi 
saanud! Ütlesin, et raamatud 
on enamasti looduslüürika ja 
see Under on üks vana inimene. 
Isegi Bernhard Kangro romaan 
„Puu saarel on alles” (1973) anti 
tagasi,” tunnistas Tungal. Kui ta 
Kangro raamatut kodus luge-
ma hakkas, selgus, et see räägib 
ülestõusust Eestis ja kuidas Ees-
tis vabariik taastatakse... „Hea, 
et Lepik jõudis Eesti vabariigi 
ära näha. Ega keegi ei mõtle, 
et nüüd on meil paradiis käes. 
Aga küllap läks temalgi silm 
märjaks, kui Pika Hermanni 
torni sinimustvalge heisati,” 
arutles Tungal.

„Olen alati armastanud rüt-
mi ja riimi,” ütles Tungal, kuid 
esitas hoopis kaks uuemat vaba-
värssi, teenis publikult aplausi 
ja Koeru keskkooli II klassi õpi-
laselt Frida Valgult purgi seeni, 
mille lapsed ise metsast korjasid 
ja purki pistsid. 

Tungal imetles Aruküla mõi-
sa pargi värviküllust, tõdes, et 
see paik on inspiratsiooni pak-

kuv ja lootis, et ka praegused 
lapsed oskavad seda märgata. 
Luuletatakse ikka, kui midagi 
on hinges, mida tahetakse väl-
jendada. 

Žürii esimees Jaanus Vaik-
soo hindas noorte luuletajate 

taseme heaks. „Selgelt oli tun-
da, et te olete sündinud vabas 
maailmas ja ka esituslaad oli 
vaba. Seda on hea kuulata. 
Mismoodi meie, vanemad 
inimesed selle ritta panime, 
on iseasi,” ütles ta.

Lepiku luulepäev viis 
mõtted ajas tagasi

16. KALJU LEPIKU LUULEVÕISTLUS
6. oktoobril 2018 Koerus 
Aruküla mõisas
Žürii koosseisus Jaanus 
Vaiksoo, Leelo Tungal, Ter-
je Truska, Janne Palu ja 
Jüri Kaugerand andis välja 
järgmised preemiad:
PÕHIKOOL
I koht EMMA LOTTA LÕH-
MUS – Viimsi kool
II koht MATTIAS VÕTTI – 
Türi põhikool
III koht LIISA VESKI – Viim-
si kool
4. koht ja Koeru apteegi 
eripreemia TRIINU KREE – 
Viljandi kesklinna kool

GÜMNAASIUM
I koht REENA ROOS – 
Nõo reaalgümnaasium
II koht TEELE SIIM – Vil-
jandi gümnaasium
III koht EMILY BRUUS –
Viimsi kool
4. koht ja Koeru apteegi 
eripreemia KARL-MAT-
HIAS SAARSE – Tallinna 
32. keskkool

TÄISKASVANUD
I koht MARIS MÄGI –Ka-

bala
II koht KARIN AANJA – 
Aruküla, Raasiku vald
III koht JAN MERCURIUM 
/Taivo Jürjo/ – Tartu
Täiskasvanute 4. koht ja 
Koeru apteegi eripreemia 
HELDUR LÄÄNE – Põltsa-
maa 

ERIPREEMIAD
Sõnamängulise luule eest 
HANNAH KALJUR – Türi 
põhikool
Rütmitundliku luule eest 
MARKUS LEHTSALU – Tal-
linna 32. keskkool
Tugeva vormitunnetuse 
eest NICOLAS LOTMAN – 
Tallinna reaalkool
Koeru raamatukogu raa-
matuklubi Vaimuvalgus 
preemia MARIS MÄGI
Koeru keskkooli eripree-
mia KARL-MATHIAS 
SAARSE
Juhendaja eripreemia luu-
letajate järelkasvu koolita-
mise eest EVA KALBUS ja 
AILI  KIIN
Publiku lemmik MARKUS 
LEHTSALU 

Arnika Tegelmann

Sedapuhku oli noortele luuletajatele inspiratsiooni jagamas Leelo Tungal, kes lahkelt ka autogramme jagas. 
Teiste seas palus autogrammi ka Koeru keskkooli eesti keele ja kirjanduse õpetaja Reet Aule.
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KASSA 
tel 384 9137 / kassa@pamt.ee.

E–R kell 11–19
PILETID saadaval ka:

Piletimaailmas 
www.piletimaailm.com,

Piletilevis www.piletilevi.ee 
(teenustasu 0,5 € internetist 

ostes ja 0,9 € kassast ostes) ja 
Paide Muusika- ja Teatrimaja 

kassas
KOHVIK avatud E–L kell 11–19
Info: 520 1643; paide@catering.ee; 

www.catering.ee

TEATER
• 9.11 ja 10.11 kell 19
Paide Teater „KOLETIS“

• 21.11 ja 22.11 kell 19
Paide Teater „KAITSEALA“

• 25.11 kell 18  
Tarkvanem.ee 
dokumentaal-lavastus 
„SÜDAMES SÜNDINUD“

• 28.11 kell 18
The Band Kabaree-
etendus, Sepo Seeman, 
Peeter Oja „KÄRBSED“

• 2.12 ja 5.12 kell 19  
Paide Teater „KAITSEALA“

• 3.12 kell 19
Endla Teater 
„ELU JA ARMASTUS“

• 12.12 kell 19
Rakvere Teater 
„PAUNVERE POISTE 
IGAVENE KEVADE“

• 15.12 kell 19  
Rahvusooper Estonia 
„LINNUKAUPLEJA“

• 22.12 kell 19
Paide Teater „KAITSEALA“

• 19.01.2019 kell 19  
Rasmus Puuri ooper 
„PILVEDE VÄRVID“

KONTSERT
• 3.11 kell 16
Paide Muusikakooli 
60. JUUBEL

• 9.11 kell 19
The Russian Song 
„VETŠERNY ZVON“ 

• 23.11 kell 19
Kontsert sarjast 
„ERSO 100 KONTSERTI“ 

• 24.11 kell 19
Muusika Eestimaale 
sarjast Läti vokaal-
ansambel „LATVIAN 
VOICES“

• 28.12 kell 19 
Glamuurne aastalõpu-
pidu „TÄHESÄRA“.

• 25.01.2019 kell 19  
Teater Vanemuine 
„MEMORY“ 

MUUD SÜNDMUSED
• 18.11 kell 11  
Lastehommik 
„HULL TEADLANE“

• 6.12 kell 12 
Väärikate kinohommik 
“Rääkimata lugu”

KINOD
www.pamt.ee 
ja Paide Kino facebook 
lehel. 
Piletid 3€ - 4,5€. 
3D prillid 1€.

www.pamt.ee

Järva-Jaani 
kultuurimajas 
18. detsembril 

kell 19
Pääsmed 

13 € ja 15 € juba 
müügil!

Sääsküla mehe Arlet Palmiste kirjutatud ja Erik Ruusi lavastatud tükki 
„Moe mees“ Moe piiritusevabriku ajaloost aastatel 1907–1933 etendati 
Moe piiritusevabrikus neljal oktoobriõhtul. Pealtvaatajaid kogus tükk 
450 ringis. Laval oli Piibe teater, mis koosneb enamasti Järva valla hobi-
näitlejatest Järva-Jaanist ja Alburahva Teatrist, üks osaline oli ka Tapalt.
Ise tükis Punni-nimelise külamehe vahva rolli teinud Palmiste ütles, et 
info kogumisel oli talle abiks Moe raamatukoguhoidja Sirje Võsa, kes 
suunas materjalideni ja nii ei pidanud Palmiste ise arhiivides tuhnima. 
„Mulle meeldib kodus töötada ja seepärast sai uuritud materjali, mida 
lugeda sai. Viina ajaloo ja sealjuures ka Moe ajaloo on raamatuks kirju-
tanud ajaloolane Heino Gustavson. Raamatud on käsikirjalised, kuid 

põhjalikud,“ ütles Palmiste. Lisaks oli ta tükki pikkinud ridamisi nalju ja 
tarkuseteri, nagu „Äri tuleb ajada selle asjaga, mida sa tead“ või „Mure 
pärast joomine muret ei vähenda“ või „Joo viina, kuni viin viha on; lä-
heb ta magusaks, ära enam joo“ või „Viin olla naisterahvast üle nagu 
petrool konnast“.
Kuna publikule tundus tükk meeldivat, lubas Palmiste, et seda mängi-
takse samas veel tuleval kevadel. „Mai lõpus on plaanis teha veel neli 
etendust,“ ütles Palmiste.
Pildil kirjutavad maa kinkelepingule alla viinavabriku omanik ja juht 
Arvad Kurberg (Andres Kaitsa) ja kohaliku karskusseltsi esinaine (Jana 
Kollom). Sellele maale ehitatakse koolimaja.

salongi keemiline puhastus •  välipesu
vahatamine • pigileotuspesu • poleerimine 

värviparandused • korrosiooni tõrje
Info ja broneerimine tel 5307 2245

koeruautopesu@gmail.com
FB/Koeru Autopesula

Tel 5565 8919 • amblapuit@gmail.com 
Pikk tn 6, Ambla

Akende, uste ja muude 
puidutoodete valmistamine 

tellimuse peale.

Arnika Tegelmann



NOVEMBER 201814 SPORT

RAIGO PRANTS

Peakorraldaja

20.–21. oktoobrini peeti Jär-
va-Jaani võimlas teistkordselt 
Järvamaa karikavõistlusei mees-
te korvpallis. Võistlusele regist-
reerus kaheksa võistkonda, kes 
jagati loosi ja võistkondade soo-
viavalduse järgi kahte alagruppi. 
A-alagrupi moodustasid Järva-
Jaani/BC Suits, Ambla SK, Türi 
ja Paide võistkond. Alagrupis oli 
nii ühepoolseid kui ka põnevaid 
pallilahinguid. Oodatult oli teis-
test mõnevõrra parem Ambla 
võistkond, kes näitas head män-
gu nii rünnakul kui ka kaitses ja 
neile läks ka alagrupi esimene 
koht. Teise koha saavutas Türi 
võistkond, kes oli Järva-Jaani/BC 
Suits ja Paide võistkonnast mõ-
nevõrra parem. Kolmanda koha 
alagrupis sai eelmise aasta ülla-
taja BC Suits, kes oli ridu täien-
danud Järva-Jaani mängijatega. 
Nad pakkusid visa vastupanu 
nii Türile kui ka Amblale, kuid 
oodatud edu see sellel korral ei 
toonud. Võit saadi Paide võist-
konna üle, kus oli kaasa tegemas 
nii mõnigi varasemalt Järvamaa 
MV-l osalenud mängija. A-ala-
grupi lõppseisuks: 1. Ambla SK, 
2. Türi, 3. Järva-Jaani/BC Suits, 
4. Paide. 

B-alagruppi sattusid loosi 
tahtel Retro, Järva-Jaani güm-

naasium/Peetri kool, Väätsa 
ja KK7. Antud alagrupis oli 
ühtlaseid mänge rohkem ja 
võidud otsustati nii mõneski 
mängus viimase sekundi vise-
test. Alagrupi võit läks teeni-
tult Retrole, kes näitas eeskätt 
head mängu kaitses. Kindlus 
olemas ka rünnakul eeskätt 
tänu pikkadele meestele, kes 
ründelaua kontrollimisega oma 
meestele topelt viskeid suutsid 
tekitada. Teise koha saavutas 
Väätsa meeskond, kelle mäng 
oli tavapärasest rabedam, kuid 
tänu heale koostööle suudeti 
vajalikud kaks võitu alagrupist 
kätte saada. Kolmandaks jäi ko-
dusaalis mänginud Järva-Jaani 
gümnaasium/Peetri kool, kes 
osutas südi vastupanu nii Ret-
role kui ka Väätsale. Võidud 
nimetatud meeskondade vastu 
jäid mõne punkti kaugusele. 
Võit saavutati KK7 üle, kes jäi 
alagrupi neljandaks. Hea meel 
on siinkohal tõdeda, et nii KK7 
kui ka Järva-Jaani gümnaasium/
Peetri kool olid meeskondade 
komplekteerimisel kaasanud 
U16 KK7 all mängivaid noor-
mehi, kes omavahelises mängus 
ka platsil kohtusid.

 21. oktoober jätkus koha-
mängudega, kus ennelõunal 
mängiti välja 5.–8. koht. 7.–8.
koha peale mängisid KK7 ja 
Paide võistkond. Südi vastupa-

nu osutanud Paide andis endast 
parima, kuid sel korral noori 
KK7 mängijaid alistada ei suu-
detud. 5.–6. koha eest heitlesid 
Järva-Jaani mehed omavahel. 
Mängu algus oli närviline ja 
kaitsest lähtuv. Mõlemad mees-
konnad JJ/BC Suits ja JJG/PK 
pidid oma taktikat oluliselt 
muutma. Esimene poolaeg 
möödus tasavägiselt ja võidu-
võimalus oli mõlemal mees-
konnal. Teisel poolajal osutus 
võitjaks see meeskond, kelle 
mängijad hoiavad pea selgema 
ja mängivad meeskondlikumalt. 
Seekord oli parem JJG/PK, kes 
saavutas viienda koha ning JJ/
BC Suits vastavalt kuuenda 
koha. 

Poolfinaalid üllatusi see-
kord ei pakkunud. Ambla SK, 
kes võrreldes alagrupi män-
gudega oli ridu täiendanud, 
võitis Väätsat. Türi meeskonda 
tabas ebameeldiv üllatus, kui 
selgus, et poolfinaaliks on ko-
hal vaid kolm meest. Õnneks 
leiti kiirelt ka neljas mängija 
ning väikese möönduse ja vas-
taste koostöövalmidusega sai 
poolfinaal Retro vastu män-
gitud. Võit seejuures Retrole. 
Kolmanda ja neljanda koha 
otsustasid Türi valla mehed. 
Antud mängus oli samuti 
sportmehelikkus suure tähe-
ga esindatud ja mäng Väätsa 

ning Türi vahel peeti neli nelja 
vastu. Võitjana väljus Türi val-
la derbist Väätsa võistkond.

Finaalmäng peeti Retro ja 
Ambla SK vahel. Alates esime-
sest minutist oli mängus pinge 
õhus ja närvilisust tunda ka väl-
jaku kõrval. Oma osa teravusest 
said üksteiselt nii vastasmängi-
jad kui ka loomulikult kohtuni-
kud. Tabavaid viskeid ja ilusaid 
momente pakkunud esimene 
poolaeg lõppes üllatuslikult 
Retro paremusega. Teisel pool-
ajal pusis Ambla SK, mis pusis 
ja vahepeal suudetigi mängu 
tagasi tulla, kuid otsustavatel 
hetkedel tabas Retro kaks kaug-
viset, millega võit Ambla ees 
endale napsati. Seega on Järva 
karika teistkordselt võitnud 
Retro võistkond, kelle head 
mängu võiks võrrelda veiniga, 
mis aja jooksul läheb üksnes 
paremaks. Lõplik järjestus kari-
kavõistlustel: 1. Retro, 2. Ambla 
SK, 3. Väätsa, 4. Türi, 5. JJG/PK, 
6. JJ/BC Suits, 7. KK7, 8. Paide. 

Täname kõiki osalejaid, abis-
tajaid ja kohtunikke. Kindlasti 
kohtume Järva karikal 2019. 
aastal. Vähem kui kuu aja pä-
rast saab avalöögi Järvamaa MV 
korvpallis, mis karika järgi vaa-
dates tõotab põnev tulla. Hea 
meel on tõdeda, et meistrivõist-
lustele on üks uusi tulija ja ehk 
on huvilisi teisigi.

Kaks kaugviset tõid võidukarika

Maadlus
Laste karikavõistluste III etapp
Tallinnas maadlusklubis Korrus3 toimus 30. septembril laste 
karikavõistluste etapp vabamaadluses. Esindatud olid ka viis 
Järva valla noort. 
Tulemused:
-42 kg: Rasmus Peets (Koigi) 1. koht
-63 kg: Marti Mölter (Koeru) 2. koht
-42 kg: Caius Laurent Kabrits (Koeru) 3. koht
-47 kg: Johannes Jõe (Koeru) 5. koht
-29 kg: Kevin Hanko (Koeru)
Türi Spordiklubide Liidu auhinnaturniir vabamaadluses
Türil toimus 6. oktoobril Türi spordiklubide liidu auhinnaturniir 
vabamaadluses. Võistlustest võttis osa pea 130 noormaadlejat 
Eestist ja Lätist. Järva valla maadlejaid oli võistlustules kümme.
Tulemused:
-23 kg: Daniel Suun (Koeru) 4. koht, 
-26 kg: Karl Kirsimets (Koeru) 3. koht, Renno Mikko Aedmäe 
(Koeru) 6. koht
-29 kg: Kevin Hanko (Koeru) 7. koht
-41 kg: Timor Arusaar (Järva-Jaani) 2. koht, 
-41 kg: Rasmus Peets (Koigi) 4. koht, Brent Bürkland (Kare-
da) 5. koht
-55 kg: Virgo Suun (Koeru) 5. koht
-71 kg: Kaur Kirsimäe (Järva-Jaani) 4. koht
-92 kg: Kennet Künnarpuu (Järva-Jaani) 1. koht
Võhma lahitsed meistrivõistlused vabamaadluses
Võhma kooli võimlas toimusid 18. oktoobril Võhma lahtised 
meistrivõistlused vabamaadluses. Kokku osales kaheksa 
Järva valla matimeest.
Esikoha võitsid: Karl Kirsimets (Koeru), Renno Mikko Aed-
mäe (Koeru), Timor Arusaar (Järva-Jaani), Johannes Jõe 
(Koeru) ja Brent Bürkland (Kareda)
Teise koha võits: Kevin Hanko (Koeru)
Kolmanda koha võitsid: Rasmus Peets (Koigi) ja Markus El-
lamaa (Koeru) Pildimaterjal on leitav www.maaspordikeskus.ee

Eesti karikavõistlused 
krossijooksus

13. oktoobril toimusid Jõulu-
mäel Eesti karikavõistlused kros-
sijooksus. Kuna klubi pole Eesti 
kergejõustikuliidu liige, siis teeme 
koostööd KSK Alemiga, kelle ri-
du esindame kergejõustikuvõist-
lustel. Laura ja Christopher Lään 
esindavad kergejõustikus KJK 
Vike. Klubi sportlastest osalesid 
karikavõistlustel Ilmar Udam, 
Christopher Lään, Aron Ott, Aiki 
Jalakas, Laura Lään, Rico Rohi, 
Mehis ja Maanus Udam. Kõge 
paremini läks Ricol, kes saavu-
tas U16 vanuseklassis III koha! 
Samas vanuseklassis võistles ka 
aasta noorem Mehis, kes oli 7., 
olles ühtlasi 2004. aastal sündi-
nud poistest kõige kiirem – va-
nemate sportlaste peale veel võim 

ei hakanud. Tugeva jooksu tegi 
Laura, kes U16 tüdrukute seas 
saavutas igati tubli 5. koha. U18 
vanuseklassis jooksis Aiki ennast 
7. kohale. Võistluste vanim osa-
leja Ilmar, kes pidi meeste vanu-
seklassis jõudu katsuma  endast 
üle 14 aasta nooremate sport-
lastega, jooksis ennast 9. kohale. 
Christopheril ja Aronil kahjuks 
eri põhjustel seekord jooks eba-
õnnestus, aga nad andsid endast 
hetkeolukorda arvestades parima 
ja lõpetasid sisuliselt teineteise 
järel. Meie pesamuna Maanus 
tegi enda kohta väga korraliku 
jooksu.

KSK Alemile osalenud klubi-
de arvestuses igati korralik 10. 
koht (osales 28 klubi).

DETSEMBRI SPORDIÜRITUSED
1. dets 10:00 Imavere jõuluturniir võrkpallis (mehed, nai-
sed, meesseeniorid 50+) Imavere võimla Jaanus Nilp 
510 9735
26. dets 12:00 Aastalõputurniir 3 x 3 korvpallis Aravete 
SH Leo Matikainen 514 5653
29. dets 12:00 Ambla SK paaristurniir võrkpallis „SAALI-
KUNN 2018“ Aravete SH Leo Matikainen 514 5653

Võidukas Retro meeskond (vasakult): Janek Jõesaar, Janno Viilup, Margus Taada, Erjo Paris, Harles Luts ja Veiko Natus.
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Väljaandja Järva Vallavalitsus
Järva -Jaani, Pikk 56
Tiraaž 4300
Toimetaja Arnika Tegelmann
arnika@aleht.ee
Trükk AS Printall
Toimetus ootab kaastöid iga kuu 
viimase täisnädala 
esmaspäevaks.

Lõppesid laua-
mängude kari-
kavõistlused

Lõppesid  Eesti 2018. aas-
ta individuaal-võistkondlikud 
karikavõistlused lauamängude 
mitmevõistluses. Kavas oli kuus 
etappi, millest arvesse läks neli 
paremat. Osales seitse maakon-
da. Võistkonna arvesse etapil 
läks kolme naise ja kolme mehe 
tulemused.

Võistkondlikult olid 
edukamad:

I  JÄRVAMAA 681 p
II  RAPLAMAA 630 p
III  HARJUMAA 540 p
Järvamaa edukusse andsid 

oma panuse: Marta Laas, Grete 
Grünmann, Sinaida Jokiniemi, 
Mare Aade, Mart Laas,Mati Suun 
ja Tõnu Maiste  Koeru spordiklu-
bist ning Shrek Tankler, Kalju 
Mägi ja Jaan Rohtsalu Türilt.

Lauamängude mitmevõistlu-
se kavva kuuluvad male, kabe, 
koroona ja lauatennis. Võistlustel 
on eri vanusegrupid, mis sobivad 
kõigile.

Kõiki neid alasid on võima-
lik harjutada Koeru keskkooli 
võimlas igal teisipäeval  ja nel-
japäeval algusega kell 17.

Kevadisest Kodanikuühis-
konna sihtkapitali kohali-
ku omaalgatuse programmi 
(KOP) voorust sai toetuse ka 
MTÜ Energia- ja Tervisekes-
kuse projekt „Peetrisse täispikk 
discgolfi  rada“. Rada valmis osa-
liselt valla toel ning viimased 
kuus korvi said soetatud just 
läbi projekti. Kuna discgolf on 
üha enam populaarsust koguv 
spordiala, mida on võimalik 
ka üksi mängida, siis sobib see 
väikesesse Peetri alevikku kui 
valatult. 

Rada saab alguse endise 

Kareda valla maja eest ning 
lookleb läbi virgestusala ää-
re, jõudes lõpuks parki. Raja 
loomisele andis suure panuse 
Tarmo Vilipõld,  kes kujundas 
kogu raja  sobivaks.  Alates 
aprillist viis Tarmo läbi tree-
ninguid noortele huvilistele. 
Projekti juhtis MTÜ juhatuse 
liige Getter Klaas, kelle soov 
on, et ka väikese rahvaarvu-
ga kohad areneks ja annaks 
võimalusi tegeleda erinevate 
aladega kohapeal. On ju sa-
ma MTÜ loodud ka Peetrisse 
uhke virgestusala, mis pakub 

tegevust igas vanuses inimes-
tele. Virgestusala peidab endas 
mänguala lastele, välijõusaali 
ning ka puhkealasid. 

Lisaks sellele tegutseb veel 
Peetris laste mängutuba, mida 
väga hoolega on kasutama ha-
katud ja millele MTÜ sai ka lisa-
rahastuse LEADERi meetmest. 
„Mängutuba asub uue asukoha 
saanud Peetri kooliga samades 
ruumides, nii et nädala sees saa-
vad koolilapsed tuba kasutada 
ja nädalavahetustel renditakse 
ruume välja laste sünnipäevade 
läbiviimiseks,“ ütles Klaas.

jooksukrossil Aravetel, kus Kei-
mo Salumäe ja Gaimo Salumäe 
võitsid oma vanuseklassides 
PD ja PC esikohad.

Spordinädala lõpetas spordi-
päev, kus aladeks olid staadioni-
jooks, kaugushüpe ning viske/
heitealadeks pallivise ja 8.–9.
klassidele kettaheide. Neid alasid 

harrastades tegime kummarduse 
antiikaja olümpiamängudele. 

Kehalise kasvatuse tundides 
anti viimast lihvi Paide-Türi 
rahvajooksu vormi kogumiseks 
ja registreeriti võistlejaid. Nä-
dala lõpuks oli numbri lunasta-
nud 65 õpilast ja viis õpetajat/
koolitöötajat.

Spordinädal oli mitmeke-
sine, kiire ja elamusterohke. 
Kooli spordiaktiiv (Karl Ilmar, 
Gaimo, Hendrik, Maris, Gerly, 
Lisete) aitas igati nädala õnnes-
tumisele kaasa. Aitäh kõigile, 
kes õla alla panid!

Citius! Altius! Fortius!

TAIGA LAUR

kehalise kasvatuse õpetaja

Imavere põhikoolis oli selle 
aasta Euroopa spordinädala teema 
vanaajamängud. Avastardipauk 
anti teispäeval, 25.septembril, kui 
külas oli Rasmus Mägi – Eesti 
parim 400 m meestõkkejooks-
ja. Ta rääkis oma kujunemisest 
sportlaseks, eesmärkidest ja põ-
hitõdedest, et  jõuda tippu, kus 
iga sajandik valitseb sinu saatust. 
Vahetundides toimusid numbri-
keksu meistrivõistlused. Kooli ko-
ridorides said  üles ka lauatennise-
lauad, kus toimus vilgas tegevus. 

Kolmapäeval toimusid tree-
ning- ja võistlustoad eri vanu-
serühmadele. Algklassidel oli 
külas Liia Viks, kes elustas oma 
noorusaja kogemused ja õpetas 
aastakümnetetaguseid mänge.

4.–6.klassidele said selgeks 
erinevad õuemängud, mida 
mängisid kunagi  õpetajad Ast-
ra, Gerly ja Taiga. 7.–9.klasside 
noormehed ja neiud omandasid 
kõik tõed kabemängu kohta ja 
peeti „äraandmise“ turniir, ju-
hendajateks olid õpetaja Tanel 
ja kabetreener Jüri.

Neljapäeval osales meie koo-
li esindus maakonna sügisesel 

Vanaajamängud võitsid südameid

Peetri pakub põnevaid liikumisvõimalusi
Laste mänguala Peetris. 
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Fekaalivedu 
Järvamaal
pütt suurusega 8 t ja 16 t, voolikud kuni 50 m

Tellimine: 527 6087 Valeri
Hunting Grupp OÜ

UNO PAADE
ARKADI KING
ELMAR AVI

VASSILI RÕBIN
VLADIMIR BOGDANOV

JAAN SAKKOL
TARMO TRAHV
LIDIA SOOME

ALORA VARINURM
EVI ABI

HEDI EINLING
SVETLANA JAKOBSON

SIRJE SAKKIS

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee

Reakuulutused
Ostame Toyota ja Mercedes marki 
sõidukeid, võib ka pakkuda muid 
marke sõidukeid. Tel 5567 8016

OÜ Estest PR ostab metsa- ja põl-
lumaad. Tel 504 5215, 514 5215, 
info@est-land.ee

Sõiduautode kokkuost. Tuleme ko-
hale üle Eesti. Tel 553 3060. Väga 
kiired tehingud! Raha kohe kätte!

Müüa saetud ja lõhutud kuivi küt-
tepuid (30 cm, 40 cm ja 50 cm).  
Tel 504 5632

Müüa tooreid küttepuid (lepp, 
sanglepp, kask, okaspuu). Mõõ-
dud 25-60 cm, vastavalt kliendi 
soovile. Tel 501 3862

Müüa soodsalt 3-meetriseid küt-
tepuid. Tel 507 4553

Müüa saetud, lõhutud küttepuud! 
Eri pikkused. Tel 558 4210

Igasuguse elektroonika remont, 
arvutite remont. Täpsem info 
web.zone.ee/teleriteremont/  
Tel 5810 4539, Järva-Jaani

Tel 5885 6955 • info@jaagrivilla.ee   
FB/Jäägri Villa • www.jaagrivilla.ee

     

Hubane Jäägri Villa 
pakub terviklahendusi 

(majutus, toitlustus, vaba aja sisustamine) 
nii perekondlike kui ka tööalaste 

sündmuste läbiviimiseks:

• SEMINARID • KOOLITUSED
• SÜNNIPÄEVAD • KOKKUTULEKUD

• PULMAD • PEIELAUAD jms

KRIS KÜTT
CARL-CHRISTIAN LAANEVIIR
KARL LEMBERG
AARDEN KINDSIGO
TOMI LILLEMETS
PAUL LEPPENIT
MARCUS KVILJUS
MARIANN LAI
SASKIA EENSALU
SALINA SÄDE

UUS KODANIK • SÕIDU-, JA VEOAUTODE, PÕLLUMAJANDUS- 
   JA METSATEHNIKA REMONT

• KEEVITUSTÖÖD
• REHVITÖÖD (sõidu- ja veoautod, traktorid)

Albu, Järva vald •Tel 5198 9888 • Hunting Grupp OÜ

• Muru niitmine ja lume koristamine

• Aia hooldamine (nt värvimine, vihmavee 
 rennide puhastamine lehtedest jne)

• Väiksemate remonditööde teostamine 
 (nt liistude, kraanikausi paigaldus jne)

• Mööbli kokkupanemine, kardinapuude 
 paigaldus jne

• Tehnika remontimine 
 (nt muruniidukid, trimmerid, saed jne)

• Kaevetööd minikopp-laaduriga, torutööd jne

• Hoiustame (nt rehvid, suveautod, järelkärud, 
 mööbel jne) Koeru, Tiigi 6 soojades või 
 külmades ruumides

• Pakume liikumis- või toitumisalast abi

• Või vajad lihtsalt inimest, kellega suhelda

Broneeri aeg tel 5559 9393 
või kirjuta marek@koeruauto.ee

Lisainfo ja hinnad www.koeruauto.ee

 

Matusetalitus mis toob hinge rahu! 
Meie büroo leiad Paide, Suur-aia 19 

Kõik matusteks vajalik ühe koha pealt 

Tel. +372 5800 0906 vastab 24/7 

www.hingesaatjad.ee 

Metsa korraldamine, hindamine ja 

nõustamine alates 1993.   

516 5071, Aarne 

Ostan nõukaaegseid mänguasju ja 
portselanist kujukesi. Tel 5590 6683

Ostan vanaaegseid asju 5555 5527 
vanaaegsedasjad@gmail.com

Müüa lõhutud küttepuid (pikkus 
vastavalt soovile, erinevad puulii-
gid).  Müüme ka kuiva ja 3 m küt-
tepuud.  Tel 507 4553

Rendile anda korvtõstuk Niftiy.  
Tõstekõrgus 14 m. Tel 558 4210

Metsa-ja põllumaa ost Järvamaal. 
Info 510 2224.    
info@impeerium.ee

Korteriühistute haldusteenus. Tel 
5684 1668

Üürida Koerus Väinjärve tee 25-5 
ahiküttega majas teisel korrusel 
ühetoaline korter, 36,9 m2 (köök, 
tuba ja duširuum WC-ga). Tsent-
raalne vesi ja kanalisatsioon. 
Kontaktisik Guido Kraav 5373 
7994, e-post:    
guidokraav@mail.ee

ÄRA ANDA lauaarvuti Wendovs 
XP, tiba aeglane. Asub Sörandus. 
Tel 5614 7644.

Korstnapühkija
Lauri Ilves

tel 5697 9936


